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Schlosserov dom 
na Risnjaku
Povijesni pregled - osvrt na izgradnje, obnove i održavanje

Ivan Juretić, Rijeka

Ideja o izgradnji planinarskog doma na 
Risnjaku datira još iz vremena prije Prvoga 
svjetskog rata. Hrvatsko planinarsko druš-

tvo iz Zagreba dvaput je od knezova Thurn und 
Taxis dobilo dozvolu za gradnju kuće podno 
Risnjaka, i to prvi put 1914. za sklonište pokraj 
lugarske kolibe u Smrekovcu, uz zakup na 10 
godina (gradnju je omeo svjetski rat), a drugi put 
1917. na čistini uz Janjičarski vrh, s pogledom 
na vrh Risnjaka, pokraj puta između Smrekovca 
i Medvjeđih vrata, uz zakup na 15 godina. Za tu 
drugu, veću zgradu, bili su izrađeni nacrti i troš-
kovnik. Napravio ih je odbornik HPD-a, gradi-
telj Stjepan Uršić, a građevnu dozvolu izdalo je 
kotarsko poglavarstvo u Delnicama. Gradnja je 
odgođena »poglavito radi pomanjkanja građevne 
glavnice«.1 U arhivu HPS-a u Zagrebu čuva se 
dokument iz 1922. kojim »Državni komesarijat za 
šumsko dobro kneza Thurn i Taxisa u Lokvama« 
izražava spremnost izdati u 15-godišnji najam uz 
godišnju najamninu od 10 dinara lugarsku kućicu 
na Smrekovcu HPD-u iz Zagreba.

1 HP, 1932., br. 9, str. 278.–279., ing. Josip Neumann

Lugarnica na Smrekovcu često je do izgradnje 
doma na Risnjaku služila planinarima kao skloni-
šte i konačište. Spominje se već u prvim opisanim 
usponima na Risnjak 1879.: »U Smrekovcu su 
planinari noćili, a drugi dan uzpeli se na tjeme-
nicu raztrganog Risnjaka.« (HP, 1898., br. 3, str. 
46.). Za vrijeme Prvoga svjetskog rata koliba je 

Dokument iz 1922. (arhiv HPS-a u Zagrebu) kojim »Državni 
komesarijat za šumsko dobro kneza Thurn i Taxisa u Lokvama« 
izražava spremnost izdati u 15. godišnji najam uz godišnju 
najamninu od 10 dinara lugarsku kućicu na Smrekovcu 
Hrvatskom planinarskom društvu iz Zagreba

Detalj grafike Vaclava Anderlea s prikazom lugarske kućice na 
Smrekovcu

PLANINARSKE KUĆE
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stradala pa je HPD predložio, a uprava vlastelin-
stva u Lokvama »najpripravnije prihvatila« da je 
HPD o svome trošku popravi i dobije u najam 
(HP, 1922., br. 5, str. 79.). U časopisu Hrvatski 
planinar iz 1928., br. 2–3, str. 47–61., u članku 
pod naslovom »Nešto o gradnji planinarskih kuća« 
ta se lugarnica navodi kao jedan od referentnih 
planinarskih objekata u Hrvatskoj, a navode se 
i detaljni podaci o njenoj kvadraturi, volumenu, 
broju ležaja itd.

Danas je mjesto nekadašnje lugarnice na 
Smrekovcu uz Horvatovu stazu simbolično ozna-
čeno naročitom klupicom od tesanih smrekovih 
debala/oblica, izvedenom u tlocrtnim gabaritima 
nestale zgrade. Prikaz lugarske kućice na Smrekovcu 
virtuoznog crtača Vaclava Anderlea objavljen je 
1898. u knjizi Dragutina Hirca »Gorski kotar«.

Tajnik sušačke podružnice HPD-a i načelnik 
Sušaka Đuro Ružić vodio je 1914. pripremne radnje 
za gradnju planinarskog skloništa na Smrekovcu, 
a 1930. prvi predložio Schlosserovu livadu2 kao 

2 HP, 1932., br. 10, str. 309., J. Pasarić

mjesto za gradnju doma. To je konačno potvr-
đeno 15. lipnja 1930. terenskim očevidom tajnika 
HPD-a ing. Josipa Neumanna, koji potpisuje 
projekt prve ondje izgrađene kuće.3 Zabilježeno 
je da je te godine na molbu HPD-a ban J. Šilović 
doznačio za gradnju kuće 85.000 dinara (za uspo-
redbu, dvije godine poslije cijena noćenja u domu 
iznosila je od 10 do 25 dinara)4, a ukupna cijena 
gradnje zajedno s unutarnjim uređenjem bila je 
procijenjena na 250.000 – 270.000 dinara.

U jesen 1931. počela je gradnja prve planinar-
ske kuće na Risnjaku: izgrađena je cisterna, uređen 
i izgrađen put do gradilišta, ispaljena vapnenica, 
posječeno građevno drvo te dopremljen pijesak i 
građevni materijal. Tijekom zime je izrađen drveni 
materijal, pripremljena su vrata, prozori i krovne 

3 HP, 1930., br. 8, str. 258.–259., ing. Josip Neumann. Neumann 
je bio građevinski poduzetnik i ovlašteni graditelj, suvlasnik 
građevinskog poduzeća Cernjak i Neumann koje je u razdoblju 
između dvaju svjetskih ratova gradilo u Zagrebu cijeli niz 
građevina prema projektima istaknutih onovremenih arhitekata. 
U Hrvatskom planinaru objavio je više članaka i fotografija, 
posebno o izgradnji doma na Risnjaku.

4 HP, 1932., br. 10, str. 308.–309., J. Pasarić

Originalni nacrt po kojemu je izgrađen Schlosserov dom (arhiv HPS-a)
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daščice (šindra), a početkom svibnja 1932. počinju 
se kopati temelji i podizati zidovi5.

Nacrt prve planinarske kuće na Risnjaku iz 
1931. čuva se u arhivu HPS-a. Nacrt je potpisan 
i pečatiran od autora – ovlaštenoga građevin-
skog inženjera Josipa Neumanna – te taksiran i 
pečatiran od strane »šefa tehničkog odeljka« – 
»načelnika sreza delničkog«. Nažalost, nacrt nije 
datiran, ali može se s priličnom sigurnošću tvrditi 
da se radi upravo o 1931. godini. U arhivu se uz 
taj nacrt čuvaju još dva nacrta prijedloga kuće na 
Risnjaku iz tog vremena: jedan iz srpnja 1930., koji 
također potpisuje Neumann, a prikazuje izduženu 
katnicu mjera 17,65 × 7 m (očito je da se radi o 
ranijem Neumannovom rješenju, najavljenom u 
HP-u 1930., br. 8, str. 258.) i drugi, izrađen na 
Sušaku 12. travnja 1931.: »Škica za kuću H.P.D.-a 
na Risnjaku«, potpisan ne sasvim čitko od strane 
autora – »ovlaštenoga graditelja«. To je rješenje u 
načelu vrlo slično ovdje prikazanom Neumannovu 
nacrtu prema kojem je na koncu izgrađen prvi 
dom (npr. tlocrtni su gabariti kuće u tim nacr-
tima potpuno jednaki; 10,30 × 12,45 m) pa se 
može pretpostaviti da je Neumann korigirao svoj 

5 HP, 1932., br. 5, str. 157.–158.

konačni projekt upravo po ovome projektu izra-
đenom na Sušaku.

Već 18. rujna 1932. održana je uz nazočnost 
brojnih visokih uzvanika svečanost otvorenja 
novosagrađenog doma. U praktički jednoj godini 
dom je bio u potpunosti sagrađen, opremljen zida-
nim glinenim pećima, klupama, stolovima i stol-
cima za 100 gostiju, a bio je nabavljen i potreban 
kuhinjski i gostionički pribor! Graditelj Marko 
Vukelić »uložio [je] mnogo mara i truda, da mu 
ova peta planinarska gradnja što bolje ispadne«, a 
on je bio ujedno i prvi opskrbnik kuće.6

U izgradnji doma sudjelovali su brojni domaći 
ljudi iz Crnog Luga, Mrzle Vodice, Gerova i 
Razloga. Uz majstore zidare, tesare, kamenoresce, 
klesare i stolare, u izgradnji je sudjelovao i velik 
broj nekvalificiranih nadničara, kojima je to bila 

6 HP, 1932., br. 10, str. 309.; Marko Vukelić iz Volarice pored 
Senja gradio je prije toga za HPD Krajačevu kuću na Zavižanu, 
Pasarićevu kuću na Ivanščici i Rossijevu kolibu u Rožanskim 
kukovima (HP, 2010., br. 7, str. 242.–243.). Njegovo se ime više 
puta spominje u HP-u: kao suradnika I. Krajača i A. Premužića 
u trasiranju Premužićeve staze kroz sjeverni Velebit 1927., 1928., 
1929. i 1930. te 1931. kao voditelja partije graditelja Premužićeve 
staze (HP, 1931., br. 10, str. 274.), a Vukelić se spominje i kao 
opskrbnik Krajačeve kuće na Zavižanu (HP, 1936., br. 12, str. 
373.–379.),
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dobra prilika za zaradu. Kuća je bila izgrađena 
veoma brzo, posebno ako se uzme u obzir da je 
većina materijala prenesena Moravčevom stazom 
od šumske ceste na Smrekovcu jer u to vrijeme 
pristupna staza od Medvjeđih vrata preko južnog 
Malog Risnjaka nije bila u funkciji.

Kuća je bila sagrađena od kamena koji se 
lomio na gradilištu, vapno se palilo ispod samog 
vrha, a drvo sjeklo malo niže u šumi.

Veličina kuće bila je 12,45 × 10,35 m. Bila je 
to prizemnica s visokim potkrovljem. U prize-
mlju se nalazio pretprostor s drvenim stubama 
koje su vodile u potkrovlje, velika blagovaonica, 
kuhinja, izba, opskrbnikova soba i dva zahoda. 
U potkrovlju su se nalazile tri sobe i dvije veće 
skupne spavaonice – »jedna za planinare i druga 
za planinarke« – i jedan zahod.

Glavni je ulaz bio na istočnom pročelju, a pod 
prizemlja bio je odignut 60 cm iznad terena »da 
unatoč pomnoj izolaciji ne bude izložen vlagi«. 
Cisterna, koja je do današnjega dana u upotrebi, 

izgrađena je s filtrom od 8 m3 i rezervoarom od 
25 m3.7

Ugovor iz 1930. o zakupu državnog zemljišta 
površine 500 m2 za izgradnju planinarske kuće 
na Risnjaku sklopljen između državnog erara 
Kraljevine Jugoslavije i HPD-a iz Zagreba čuva se 
u arhivu HPS-a u Zagrebu. Zakup je ugovoren na 
rok od 90 godina, do 31. prosinca 2020., a godišnja 
zakupnina utvrđena je u iznosu od dva dinara. 
Ugovor su za HPD potpisali tadašnji predsjednik 
Josip Pasarić i tajnik dr. Prebeg, a za Kraljevsku 
direkciju šuma g. Piršić, uz svjedoke Vladimira 
Stahuljaka i Josipa Vučaka.

Već je u godinama koje su slijedile zahtjevna 
planinska lokacija iziskivala stalno održavanje i 
popravke novoizgrađenog objekta, koji po svemu 
sudeći nije bio osobito kvalitetno izveden pa je 
bilo intervencija na šindrom pokrivenu krovu, 
drvenim prozorima, griljama, saniranju vlage 
u objektu... Bilo kako bilo, dom je imao stalnog 
opskrbnika i bio je stalno otvoren, a svake ga je 
godine posjećivalo sve više planinara. Izgrađene 
su nove planinarske staze, među ostalima pristup 
domu od Medvjeđih vrata (HPD Gorštak iz Mrzle 
Vodice 1935.)8, a Geofizički zavod u Zagrebu 
postavio je 1933. na Risnjaku i prvi kišomjer – 
opskrbnik kuće »davat će dnevne podatke ove 
nove meteorološke stanice«.9

Premda je izgradnja tako velikog objekta 
na udaljenoj, nedostupnoj lokaciji na planin-
skom sedlu, i to praktički u samo godinu dana, 
bila izvanredan pothvat, sudeći prema arhivskoj 
građi i fotografijama, može se zaključiti da je to 
bila građevina skromne arhitekture, sazidana na 
brzinu, prilično grubo i površno, bez posebno 
promišljenog odnosa prema prostoru u kojemu je 
stajala i smislene orijentacije. Bila je postavljena 
usred najljepše, slikovite cvjetne livade podno 
vrha Risnjaka, na sedlu i izrazito izložena vjetro-
vima, s nezaštićenim glavnim ulazom, okrenutim 
prema istoku, malim otvorima na južnom zidnom 
plaštu (sanitarije), smještajem cisterne za vodu na 
sjeveru...

Dom je bio na usluzi planinarima sve do 
početka Drugoga svjetskog rata, kada ga u ilegali 

7 HP, 1932., br. 9, str. 278.–282., ing. Josip Neumann
8 HP, 1935., br. 9, str. 285.
9 HP, 1933., br. 10, str. 320.–322., Antun Glad
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s vremena na vrijeme koriste partizanski kuriri 
i slučajni namjernici. U strahu da ne padne u 
ruke talijanskog okupatora, u ožujku 1942., uoči 
Operacije Risnjak, spalili su ga partizani.10

U časopisu Hrvatski planinar više je puta 
nakon izgradnje doma, a prije Drugoga svjetskog 
rata, objavljen svojevrstan promidžbeni oglas/
poziv HPD-a u Zagrebu za posjet planinarskom 
domu na Risnjaku (HP, 1940., br. 4, str. 20.). Po 
uzoru na Tomislavov dom na Sljemenu, u kući je 
odmah nakon izgradnje bila uvedena ulaznina i 
noćarina: ulaznina za članove iznosila je 1 dinar, 
za nečlanove 2 dinara, noćarina u zajedničkim 
sobama 10 dinara, a u zasebnima 15 dinara te 
za nečlanove 15 i 25 dinara. Članske pogodnosti 
uživaju članovi saveznih planinarskih društava 
Kraljevine Jugoslavije i Asocijacije slavenskih 
planinarskih društava (HP, 1932., br. 10, str. 310.). 
U izvještaju za 1933. zabilježeno je da je dom na 
Risnjaku posjetilo 455 domaćih i 8 stranih plani-
nara. Godine 1936. zabilježeno je 765 posjetitelja 
(Arhiv HPS-a u Zagrebu, regist. br. VII/4.).

Dom na Risnjaku dobio je ime Schlosserov 
dom po Josipu Schlosseru Kalasanciju - 
Klekovskom (Jindřichov, Moravska, 1808. – 
Zagreb, 1882.), hrvatskom prirodoslovcu i liječ-
niku češkog podrijetla. Poznat po svojim istraži-
vanjima biljnoga i životinjskog svijeta, smatra se 
osnivačem znanstvene botanike u Hrvatskoj. Bio 
je među prvim izabranim članovima JAZU-a i 
predstojnik prirodoslovno-matematičkog razreda. 
Bio je i prvi predsjednik HPD-a (1874.), a ime 
Klekovski izabrao je za naslov viteza koji mu je 
dodijeljen 1867.

Poslije Drugoga svjetskog rata Planinarski 
savez Hrvatske pokreće inicijativu za izgradnju 
novog doma na Risnjaku. Na proljeće 1951. refe-
rent za građevinarstvo PSH-a obraća se PD-u 
Delnice s molbom da to društvo preuzme gradnju 
novog objekta na Risnjaku, što će se uz određenu 
suzdržanost na koncu i dogoditi11.

10 Šumarski list, 2012., br. 9-10, str. 533.
11 U arhivu HPS-a čuva se bogata korespondencija iz 1951. između 

PSH-a i PD-a Delnice vezana uz početak obnove doma na 
Risnjaku. Tako se može doznati da je PD Delnice od 1948. do 
1951. izgradio planinarski dom na Petehovcu, koji je društvo 
financijski iscrpio, a »velike poteškoće i brige« pri izgradnji 
tog objekta rezultirale su u početku suzdržanošću u pogledu 
prihvaćanja ideje da to društvo preuzme gradnju doma na 

Postavilo se pitanje veličine i nove lokacije 
objekta. U početku je s obzirom na ograničena 
financijska sredstva bilo planirano samo manje 
sklonište, tipski projekt, drvena montažna gradnja, 
a razmatrano je i drugo, povoljnije mjesto za grad-
nju – plato Tor u zavjetrini južnog Malog Risnjaka, 
pored staze Medvjeđa vrata – Risnjak.

Nakon razmatranja svih mogućnosti odlučeno 
je da se dom ipak gradi na starom mjestu. Tamo 
je već bila cisterna za vodu u ispravnom stanju i 
zahodska jama, a materijal od staroga doma mogao 
se dijelom ponovno upotrijebiti. Zaključeno je da 
će »gradnja od kamena biti najrentabilnija jer na 
gradilištu ima kamena od stare zgrade i u blizini, 
a vapno se može paliti na istom mjestu, pa će se 
izbjeći transport pretežnog dijela materijala«.

S gradnjom se počelo sredinom ljeta 1951. te 
je do jeseni nabavljen i transportiran dio građev-
nog materijala, raščišćeni su stari zidovi do visine 
sokla i uređeni temelji, a na gradilištu su podi-
gnute dvije barake – jedna za smještaj materijala 
i radnika te druga za kuhinju. Uz brojne druge 
poteškoće, opet se pokazalo da je pitanje tran-
sporta materijala na tako zahtjevnu lokaciju od 
presudnog značenja; transport teretnim konjima 
bio je vrlo skup, a prijenos dužih elemenata (greda 
i dasaka) do gradilišta mogao se izvesti jedino na 
leđima radnika. Stoga je krajem ljeta odlučeno da 
se planinarska staza od Medvjeđih vrata do gradi-
lišta na Schlosserovoj livadi proširi i uredi tako da 
se materijal može na gradilište prevoziti kolima.

U arhivu HPS-a nalazi se obračun novca 
utrošenog 1951. za gradnju planinarskog doma 
na Risnjaku  Potpisali su ga građevinska komisija 
PD-a Delnice (Ivan Korelec i drugi) te rukovoditelj 
radova Antun Majnarić. Lako se može uočiti da 
je samo za prijevoz i prijenos materijala te godine 
utrošeno više od 500.000 dinara – gotovo pola 
cjelokupnog budžeta, a izgradnja puta Medvjeđa 
vrata – Risnjak stajala je dodatnih 204.750 dinara. 
Zanimljivo je pročitati završno obrazloženje o 
tome zašto radovi nisu izvedeni onako kako je 
bilo planirano: pripremni su radovi kasnili, zidari 
su zakazali u obećanju i nisu došli na vrijeme, a 
vremenske su prilike bile loše pa konji u listopadu 

Risnjaku. Kako će se u sljedećim godinama pokazati, bojazan 
nije bila bez razloga.
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nisu mogli prenositi grede te se moralo izgraditi 
kolni put.

Novi planinarski dom na Risnjaku bit će izgra-
đen doslovno na temeljima prijeratnog doma, u 
identičnim tlocrtnim gabaritima od 12,45 × 10,30 
m, a projekt doma potpisuje ing. Željko Škrgatić12. 
Novi je dom izgrađen vrlo dosljedno prema 
njegovu projektu, uz tek nekoliko manjih odstu-
panja, npr. izveden je nešto manji podrum, dvade-
setak centimetara izmaknut je središnji nosivi zid 
itd. Osnovnom tijelu kuće sada je bio pridružen 
ulazni ganak na južnom zabatnom pročelju, a ulaz 
u dom izveden je s jugozapadne strane. Bila je to 
klasična građevina i sasvim sigurno najskladnije 
arhitektonsko rješenje na Schlosserovoj livadi od 
izgradnje prvog doma 1932. pa sve do danas.

Posebno je zanimljiv nacrt drugog plani-
narskog doma na Risnjaku, građenog od 1951. 
do 1958. na temeljima doma porušenog u ratu, 
koji se čuva u arhivu HPS-a u Zagrebu (regist. br. 
VII/4.). Nacrt je datiran 11. rujna 1951. i potpisan 
od autora ing. Škrgatića u donjem desnom uglu. 
Pregledavajući tu arhivsku građu naišli smo na još 
jedan nacrtni prijedlog iz tog vremena, koji je za 
obnovu doma na Risnjaku izradio arhitekt Zdenko 
Sila, datiran je 18. kolovoza 1951., a koji se također 
temeljio na tlocrtnim mjerama starog, poruše-
nog doma. Sila je bio autor i vodio je izgradnju 
dvaju tada novih, obližnjih planinarskih domova, 
na Snježniku i Platku. U pismu Ivana Korelca od 
13. srpnja 1951., poslanom Zvonimiru Peharcu 
u PSH, piše kako je s ing. Silom, Dvorskim i ing. 
Topalijem (trojcem koji je vodio izgradnju doma 
na Snježniku) dogovoreno da će oni prisustvovati 
sastanku na Risnjaku u nedjelju 15. srpnja 1951. 
[...] »kamo će doći preuzimač radova i onaj drugi 
koji će pogoditi transport materijala na konjima. 

12 Dipl. ing. šum. Željko Škrgatić (1913. – 1994.) diplomirao je 
1938. na Šumarskom fakultetu u Zagrebu, u službu stupa 1940. 
kao pripravnik u Direkciji šuma na Sušaku. Kad je Direkcija 
premještena u Gospić, Škrgatić radi u Građevinskom odjelu 
– povjerena mu je izgradnja direkcijske zgrade. Tijekom 1943. 
odlazi na rad u Pleternicu te nakon kraćeg rada u Daruvaru, 
1946. odlazi u Novu Gradišku, gdje ostaje do 1964. Bio je 
stručnjak za područje visokogradnje, a sve je projekte za zgrade 
izrađivao sam. Godine 1964. dolazi u Zagreb u Projektni biro 
»Palmotićeva 45« i radi kao samostalni projektant na izradi i 
nadzoru cestovnih projekata. Radi na projektnoj dokumentaciji 
dijela Jadranske turističke ceste na području Dubrovnika. 
Projektirao je na desetke kilometara šumskih cesta na području 
Novske, Lipovljana i Gradiške.

Ovaj imade 4-5 konja, a kroz 8 dana završiti će 
rad na Sniježniku«. Dodajmo da je obližnji dom 
na Snježniku svečano otvoren 27. srpnja 1951. Na 
temelju spomenute dokumentacije može se pret-
postaviti kako je nastao Silin projekt za Risnjak, no 
teško je reći zašto nije došlo do njegove realizacije, 
već je izabran Škrgatićev projekt prema kojemu 
je vrlo dosljedno izgrađen novi planinarski dom.

Radovi na izgradnji nastavljeni su u proljeće 
1952. i do rujna te godine dom je stavljen pod 
krov. Ugrađeni su prozori i vrata, no dom nije 
bio dovršen. Bez unutarnjeg uređenja, instalacija, 
vanjske obloge i verande, na dovršetak obnove 
čekat će se još punih šest godina.

Fotografija dr. Ive Horvata novoizgrađenog planinarskog 
doma objavljena u Našim planinama 1952., br. 9. Dr. Ivo 
Horvat je u poslijeratnom razdoblju od 1948. krenuo s 
pionirskim radom na tipološkim istraživanjima i kartiranju 
flore Risnjaka i Snježnika na temelju kojih je na njegovu 
inicijativu 1953. Sabor Republike Hrvatske proglasio Risnjak  
nacionalnim parkom.

Dokument od 8.11.1957. godine koji je poslan iz Planinarskog 
društva Delnice u PSH zajedno sa situacijom izvršenih radova 
u 1957. od strane građevnog poduzeća »Jadran« iz Rijeke. 
Iz dopisa se može razabrati da dom još nije bio opremljen 
namještajem zbog nedostatka sredstava, a ostao je i dug za 
podmirenje radova po situaciji... (Arhiv HPS-a u Zagrebu, regist. 
br. VII/4.)
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Tek 1957., pet godina nakon izgradnje, pokre-
nut je opsežan posao dovršenja obnove, za što 
je ovaj put bilo angažirano građevno poduzeće 
Jadran iz Rijeke. PD Delnice je tako, uz velike 
financijske i druge poteškoće, u suradnji s PSH-om 
zaključio tu dugotrajnu poslijeratnu izgradnju i 
novi je dom svečano otvoren 25. svibnja 1958.

Obnova 1958. godine dala je domu skla-
dan karakter nove građevine, lijepih proporcija 
i harmonične upotrebe materijala. Osnovnom je 
tijelu kuće s juga prizidan ganak odnosno ulazna 
veranda koja je zaštitila glavni ulaz objekta, a 
krovne su površine dobile krovne lastavice sa 
sjevera i juga te krovne istake u vidu krovnih 
kućica luminara koji osvjetljavaju središnji prostor 
kata s istoka i zapada. Sva četiri pročelja, ali i cijeli 
krov kuće, u prvo je vrijeme bio pokriven na tradi-
cionalan, u Gorskom kotaru tada uobičajen način, 
drvenom šindrom – kalanim drvenim daščicama. 

Iako je dom sada bio i kvalitetnije i skladnije 
izgrađen nego stari dom, s novim su domom ostali 
stari problemi: izložena lokacija na planinskom 
sedlu zahtijeva intenzivno održavanje, nepre-
stane popravke i stalno ulaganje. Bilo je teško 
naći opskrbnika i sposobno društvo koje bi moglo 
preuzeti odgovarajuću skrb o domu.

Od 1. svibnja 1962. skrb o vođenju i »boljem 
uređenju« doma na Risnjaku PSH je povjerio 
PD-u Zanatlija iz Zagreba, u nadi da će poduzet-
nošću članova tog društva i njihovim stručnim 
znanjem pridonijeti boljem održavanju i udob-
nosti doma.13 Nažalost, ubrzo će se pokazati da 
je vođenje i održavanje doma na Risnjaku i za to 
društvo bio prezahtjevan posao. Već početkom 
1963. izvješćuju PSH da bi »za daljnje uzdrža-
vanje doma i osiguranje od propadanja, trebalo 
izvršiti temeljiti popravak krova, ponovno ličenje 
drvenine, izgradnju šupe, izradu vratiju.« U tom 
izvješću navode kako je domar već nakon prve 
godine otkazao ugovor, a društvo »mnogo dalo u 
radu oko doma, utrošilo rezervna sredstva i više 
ih nema«.14

Četiri godine poslije, 28. travnja 1966., dom 
od PD-a Zanatlija opet preuzima domaće društvo, 
PD Petehovac iz Delnica, a 1967. opskrbnik doma 
postaje Ivan Stanić iz Mrzle Vodice. Tih godina, 
sudeći po arhivskoj građi, troškovnicima i obraču-
nima, PSH ulazi u intenzivne radove održavanja i 
popravaka na domu, koje izvodi Uslužno zanatski 

13 Naše planine, 1962., br. 7, str. 190.
14 Arhiv HPS-a, regist. br. VII/4; Upitnik za planinarske domove 

za 1962. godinu, Tekst na poleđini datiran 31. siječnja 1963.

Fotografija s otvorenja novog doma pod Risnjakom na tadašnji praznik »Dan Mladosti« 25. 5. 1958. 
(Naše planine, 1988., br. 11, str. 244.)
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centar iz Delnica. Krov doma očito je bio najveći 
problem. U početku je bio prekriven drvenom 
šindrom, koja je unatoč skladnom izgledu bila 
neprimjereno rješenje za krov građevine u tako 
ekstremnim uvjetima. U troškovniku iz 1968. 
spominju se salonitne ploče, a naposljetku je cijeli 
krov bio prekriven falcanim pocinčanim limom.

Početkom osamdesetih dom je opet u prilično 
zapuštenom i derutnom stanju, godinama se ne 
ulaže dovoljno u njegovo održavanje, pa je 1983., 
kako je zapisano u Našim planinama, »jaka zima 
s ledom, nepogodama i teškim snijegom nanijela 
goleme štete. Sada stradava i drvena konstrukcija 
koja je u sve jadnijem stanju. Krovna konstrukcija 
se godinama nije održavala, pa je sada dom prepu-
šten milosti i nemilosti«.15

Takvo je stanje 1986. ponukalo PSH da 
pokrene dotad najopsežniju, temeljitu obnovu 

15 Naše planine, 1985., br. 1-2, str. 40. Članak je u rubrici  »Vijesti«, 
pod naslovom »Dom na Risnjaku u opasnosti«, objavio planinar 
Dmitar Mamula iz Vrbovskog.

 Zanimljivo je da je usporedno s tom vijesti urednik Naših 
planina na istoj stranici objavio reakciju na taj kratak tekst pod 
naslovom »O jednoj dezinformaciji u gornjoj vijesti«, kojom 
ne poriče derutno stanje doma i činjenicu da njime upravlja 
PSH, no iznosi kako ni jedno od planinarskih društava nije 
zainteresirano preuzeti skrb o ovom domu te kako Statutom 
PSH-a održavanje objekata ne ulazi u njegove zadatke pa »ta 
golema nametnuta briga ide na štetu ostalog rada kojim se je PSH 
dužan baviti«. Nadalje konstatira da »brigu o domovima treba da 
vode planinarska društva na čijem se terenu domovi nalaze.«

Fotografija doma na Risnjaku snimljena početkom 
osamdesetih, objavljena 1997. na stražnjoj stranici omota 
Hrvatskog planinara (iako je dom tada već desetak godina 
izgledao znatno drukčije!) uz reklamni oglas tvornice grafičkih 
boja Chromos. U to je vrijeme Hrvatski planinar još bio tiskan 
u crno-bijeloj tehnici, a prilozi odnosno fotografije u boji bili 
su rezervirani za naslovnu i posljednju stranicu. Na fotografiji 
se vidi da je u to vrijeme krov doma bio u cijelosti prekriven 
falcanim pocinčanim limom. (Hrvatski planinar, 1997., br. 11)

Fotografija gradilišta na Risnjaku prilikom obnove doma 1986. 
»u toku ljetne i jesenske sezone završeno je vanjsko uređenje 
planinarskog doma na Risnjaku« zapisano je u članku Nikole 
Aleksića u časopisu Naše planine 1987., br. 1-2, str. 38. Autor u 
istom članku također navodi kako »sav građevinski materijal 
trebalo je prenijeti na leđima. Zbog toga su organizirane radne 
akcije za prijenos materijala, u kojima su sudjelovali članovi 
pojedinih planinarskih društava... Veliku pomoć, bez koje ne 
bi bilo moguće završiti planirane radove, pružio je garnizon 
JNA iz Delnica. Osim redovnog sudjelovanja pripadnika JNA 
u radnim akcijama, garnizon JNA iz Delnica stavio je nekoliko 
puta na raspolaganje i transportne konje.«
Kada je taj posao prijenosa 1986. odrađen iznimnim naporima 
uključenih, onda je iduće godine u obnovu uključen 
transportni helikopter JNA...
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doma, koja će trajati pune tri godine i u koju će 
biti uključeno »četrdesetak organizacija udruženog 
rada, ustanova i JNA koje su financijski, materi-
jalno i radno pomogle izgradnju doma«. Na rekon-
strukciju i obnovu utrošen je 171 milijun tadašnjih 
dinara, ne računajući vrijednost dobrovoljnog rada 
koji su uložili planinari i pripadnici JNA.16

Obnova planinarskog doma na Risnjaku 1986. 
– 1988. bila je jedna od prvih akcija u kojoj je 
građevinski materijal za neki planinarski objekt 
dopremljen helikopterom. »Zahvaljujući broj-
nim visokim časnicima u vrhu PSH-a tadašnja je 
vojska 1988. prenijela vojnim helikopterom građu 
do Schlosserova doma na Risnjaku potrebnu za 
njegovu temeljitu obnovu«17. Ostalo je zapisano da 
je 1987. za obnovu doma helikopterom prebačeno 
ukupno 70 tona materijala.18

Godine 1986. izveden je novi limeni krov i 
zamijenjena daščana obloga pročelja – šindra, a u 
sljedeće je dvije godine izvedeno proširenje odno-
sno prigradnja doma s južne strane i unutarnje 
uređenje. Nova daščana obloga pročelja, a posebno 
radovi na krovu, bili su izvedeni vrlo kvalitetno, o 
čemu najbolje svjedoči njihovo tridesetogodišnje 
odolijevanje nevremenu, u najtežim uvjetima, uz 
zanemarivo održavanje.

Nasuprot tome, prigradnja doma koja je tada 
izvedena nije bila najsretnije rješenje ni u funk-
cionalnom ni u tehničkom, a najmanje u estet-
skom pogledu. Arhitektonsko projektno rješenje 
iz srpnja 1987., koje potpisuje arhitekt Branimir 
Velnić iz Zagreba, nije bilo sasvim promišljeno, a 
nacrtani prijedlog bio je geometrijski i konstruk-
cijski nerealan pa je krajnji rezultat bio zapravo 
aproksimacija slaboga projekta. Skladan stari 
ulazni ganak zamijenila je nespretna građevin-
ska tvorba koja je blokirala tri najvrjednija južna 
prozora prostora na katu, a pristupno stubište 
ulaza izbačeno je van potpuno nezaštićeno, kao 
i prostor ulaza. U prigradnji je zapravo dobiveno 
više besmislenih prostora – nizak i nefunkcionalan 
podrum, skučene i preniske sanitarije na katu, 
upitni balkon... Zidovi prigradnje su tanki, bez 
izolacije i nezadovoljavajućih fizičkih svojstava.

16 Naše planine, 1988., br. 11-12, str. 241.–244.
17 Ž. Poljak, A. Čaplar: Hrvatsko planinarstvo u 1000 slika, HPS, 

Zagreb, 2014., str. 269.
18 Naše planine, 1988., br. 11-12, str. 243.

Kako god bilo, prigradnjom je omogućeno 
otvaranje skloništa unutar kuće (prostora koji je 
uvijek otvoren i dostupan, i kada je dom zatvoren) 
te proširenje sanitarija, koje se sada mogu koristiti 
u režimu skloništa jer im je pristup iz pretprostora. 
Na katu prigradnje dobivena je dodatna soba, koja 
je nažalost, kako je rečeno, oduzela svjetlo i južnu 
orijentaciju postojećoj sobi na katu.

U jednom od nacrta ostao je zabilježen i jedan 
neobičan prijedlog u tlocrtu prizemlja, gdje je dio 
velike blagovaonice pretvoren u »poslovnu prosto-
riju za potrebe Nacionalnog parka i Šumarskog 
fakulteta, namještenu uredskom opremom, te 
stolovima za stručne sastanke sa 12 – 20 stolica.«19

Pri obnovi doma 1987. i 1988. taj se nacrtni 
prijedlog očito slijedio koliko je to bilo moguće 
i realno, tako je dom do danas zadržao velik dio 
njime predloženoga prostornog rasporeda, sa svim 
manama i prednostima.

U unutarnjem rasporedu postojeće zgrade, osim 
pomicanja nekih pregradnih zidova, nije bilo znatnih 
promjena, a najveća je novost aktiviranje prostora 
potkrovlja – njegovo pretvaranje u veliku spavaću 
sobu sa skupnim ležajevima. S obzirom na to da 
je predloženo projektno rješenje i u tom dijelu bilo 
nerealno, tavanska je soba nastala banalno, mimo 
projekta, jednostavno oblaganjem rogova lampe-
rijom, ugradnjom dvaju malih krovnih prozora i 
zbijanjem odignute drvene platforme za ležajeve.

Trogodišnja obnova doma okončana je sveča-
nim otvorenjem 1. listopada 1988., kojemu je 

19 Arhiv HPS-a, regist. br. VII/4

Fotografija doma na Risnjaku s mnoštvom planinara i uzvanika 
snimljena prilikom otvorenja obnovljenog doma 1. listopada 
1988. (Naše planine, 1988., br. 11-12, str. 241.)
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nazočilo oko 650 planinara te brojni vojni i druš-
tveno-politički dužnosnici. »Pozdrave i čestitke 
uputili su dr. Anđelko Runjić predsjednik sabora 
SRH; Ivica Račan član predsjedništva SKJ i general 
pukovnik Martin Špegelj, komandant zagrebačke 
vojne oblasti.«

Bila je to posljednja velika obnova doma, 
koja će ga bitno obilježiti, ali i očuvati u sljedećim 
desetljećima.

Nekoliko godina kasnije, od 1991., HPS 
ugovorom predaje planinarski dom na Risnjaku 
na upravljanje Javnoj ustanovi NP Risnjak te se 

od tada do danas aktivnosti vezane uz održavanje, 
čuvanje i opskrbu doma odvijaju u okviru djelat-
nosti te ustanove.

Dom se održava nužnim zahvatima, uz neko-
liko sporadičnih većih investicija. Zamijenjena je 
građevinska stolarija, nažalost, neprimjerenom 
PVC stolarijom i aluminijskim škurama, postav-
ljeni su fotonaponski paneli na južno pročelje 
doma i akumulatorska stanica u podrumu doma, 
koji osiguravaju električnu energiju, instalirano 
je centralno grijanje na drva, s radijatorima... U 
posljednjih desetak godina, točnije, od 2007., dom 
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na Risnjaku vode domari supružnici – planinari 
Vesna i Gari Devčić, a dom je redovito otvoren 
svake godine od 1. svibnja do 31. listopada. 

Zahtjevna planinska lokacija i vrijeme čine 
svoje pa je danas, trideset godina od posljed-
nje velike obnove, domu nužno potrebna nova 
obnova, koja bi mu vratila sjaj, uskladila ostar-
jelu građevinu s današnjim standardima i zahtje-
vima vođenima idejom održivog razvoja i očuva-
nja prirodnih i kulturnih vrijednosti unutar 
Nacionalnog parka. JU NP Risnjak i HPS inten-
zivno surađuju i sada, upravo na projektu nove 
obnove Schlosserova doma.

Kako je razvidno iz povijesnog pregleda, u 
dugoj tradiciji planinarstva i znanstveno-istraži-
vačkog rada na području NP-a Risnjak, osam-
desetogodišnja povijest planinarskog doma 
ima posebno mjesto i zasigurno je svojevrstan 
kulturni fenomen. Stoga skrb o tom domu treba 
biti dobro promišljena i utemeljena na postojećim 
vrijednostima.

Schlosserov dom danas
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Zapadnim grebenom na 
Everest prije 40 godina

Josip Šut, Karlovac

To se sigurno nikad prije nije dogodilo, a i 
neće se nikada ponoviti. Možete li zami-
sliti svečanu dvoranu karlovačkog kazali-

šta ispunjenu do zadnjeg sjedala, a na pozornici 
petnaestak alpinista, svi mahom u sedmom deset-
ljeću života. Karlovac je te večeri, 14. ožujka 2019., 
imao povlasticu ugostiti članove povijesne ekspe-
dicije koja je prije 40 godina izvela ekspedicijski 
uspon na krov svijeta, Mount Everest. Te junake 
pozdravili su predstavnici planinarskih saveza 
Bosne i Hercegovine, Slovenije i Hrvatske. Cijela 
dvorana nije dugo prestajala pljeskom nagrađi-
vati prisutne alpiniste. Zahvala je dana i osmorici 
članova koji su se sa zemaljskih visina uzdigli u 
nebeska prostranstva.

Ovu svečanost organizirali su PD Vrlovka 
iz Kamanja te Centar za ekspedicionizam, istra-
živanje i kulturu »Braća Seljan« iz Karlovca. 
Cjelovečernje predstavljanje tog podviga vodio 
je Vladimir Mesarić, hrvatski član ekspedicije 
Everest ‘79.

Na granici između Tibeta i Nepala, tamo gdje 
se od glavnog himalajskog masiva na sjever odvaja 
ogranak Lap Chi, sve natkriljuje „Majka zemalj-
skih bogova“ Chomolungma – Mount Everest 
(8848 m). To je najviša točka na Zemlji. U blizini 
toga vrha uzdižu se još i vrhovi Lhotse (8501 m), 
Makalu (8481 m) i Cho Oyu (8188 m). Nešto 
sjevernije su Kangchenjunga (8585 m), Dhaulagiri 
(8167 m), Manaslu (8163 m), Nanga Parbat (8126 
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m), Annapurna (8091 m) i Shishapangma (8027 
m). Sjeverozapadno su Chogory - K2 (8661 m), 
Gasherbrum I - Hidden Peak, K5 (8080 m), Broad 
peak - K3 (8051 m) i Gasherbrum II - K4 (8035 
m). Deset od četrnaest osamtisućnjaka nalazi se 
na Himalaji, a četiri na susjednom planinskom 
sustavu Karakorumu.

Himalaja je velegorje između nizina rijeka 
Inda i Gangesa na jugu i Tibetanskog visočja na 
sjeveru. Pruža se od zapada prema istoku u duljinu 
od 2500 km. Na sanskrtu riječ him-alaja obilježava 
»boravište snjegova«.

Utrka za osvajanje Himalaje i Karakoruma 
započela je sredinom 19. stoljeća. Bitke koje su 
vođene na beskrajnim snježnim nanosima i oštrim 
strmim grebenima često su završavale tragično. 
Među stradalima su i hrabri pripadnici naroda 
Šerpa, bez kojih ne bi bilo ni moguće ispenjati 
najviše vrhove svijeta. Ali, bez obzira na česte 
nesreće i velik trošak, svakog proljeća kad po 
planinama utišaju moćni sjeverozapadni vjetrovi, 
a monsuni s Indijskog oceana još ne započnu svoju 
igru, alpinisti iznova kreću na himalajske vrhove. 

Prvi je ispenjani osamtisućnjak bio 
Annapurna. Na njega su se 1950. prvi popeli 
Maurice Herzog i Louis Lachenal. Brzina uspona, 
visina i nadljudski napori uzeli su danak. Našli su 
se u lavini i morali provesti noć bez šatora i vreća 
za spavanje. U logoru na 5900 m visine, liječnik 
je pri treperenju baterijske svjetiljke izveo prvu 
operaciju i odstranio smrznute palčeve na nozi i 
ruci obojici alpinista. Na putu za dolinu, opera-
cija se morala izvesti još dva puta. Svoje živote 
ova dvojica penjača duguju kako liječniku, tako i 
Šerpama. Oni su ih na svojim plećima nosili kroz 
ledenjake i divlje planinske rijeke punih petnaest 
dana.

Britanci su najvišem vrhu svijeta, koji su 
domaći ljudi nazivali Chomolungma – Majka 
Božica Zemlje – nadjenuli ime po geografu 
Georgu Everestu. Mnoge su ekspedicije pokuša-
vale uspon na taj vrh, mnogo je penjača zauvijek 
nestalo u provalijama i pod snijegom. Bez boca s 
kisikom bilo se skoro nemoguće popeti, a s teškom 
aparaturom također vrlo teško. Napokon, 29. svib-
nja 1953. na vrh Himalaje popeli su se dvojica 
članova britanske ekspedicije, Novozelanđanin 
Edmund Hillary i Šerpa Tenzing Norgay. Nikad 
nisu obznanili tko je od njih prvi dotaknuo vrh. 
Hillary je izjavio: »Izgledalo je da je vrijeme besko-
načno. Odjednom se moglo prevaliti četiri-pet 
koraka, a ponekad samo dva-tri. Za postavljanje 
malog šatora trebalo nam je više od sat vremena. 
U drugim uvjetima za to bi nam bile dostatne 
tri minute. Samo onaj tko je na sebi isprobao 
djelovanje visinske bolesti, uragana koji obara i 
rastresenog davljeničkog snijega; samo taj može 
shvatiti kakvu je smirenost, snagu volje i hrabrost 
trebalo pokazati da bi se izdržali posljednji metri 
do vrha.«

U iduće četiri godine ljudska je noga kročila 
na dvanaest osamtisućnjaka. Dva su vrha pričekala 
malo duže. Zadnja je ispenjana Shishapangma, 
vrh u tibetanskoj provinciji Tzang, u blizini nepal-
ske granice. Za njega su trebale posebne dozvole i 
propusnice, a Kina tada nije bila otvorena prema 
svijetu kao što je danas.

Sedamdesetih godina 20. stoljeća u ondašnjoj 
Jugoslaviji odlučeno je kako je stiglo vrijeme da 
se i njezin barjak zavijori na vrhu. Slovenija je 
već bila poznata kao svjetska alpinistička velesila 
i njezini su penjači s razlogom slovili za najveće Na putu prema Hornbein kuloaru na Everestu
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svjetske majstore. Izborno sito bilo je nemilo-
srdno. Na ekspediciju su mogli samo najspre-
mniji alpinisti, i fizički i umno. Od 190 alpinista, 
nakon tri temeljite višemjesečne provjere moguć-
nosti svakog ponaosob, uvjete su ispunjavali četr-
desetorica, a odabrano je njih 25. U sudjelovanju 
svakog člana na kraju je odlučio vođa ekspedi-
cije Tone Škarja. Na krov svijeta krenut će, uz 
Slovence, dvojica Bosanca i dvojica Hrvata.

Počinju muke s pripremama, koje će 
potrajati pune dvije godine. Kreće potraga za 

pokroviteljima, opremom, dozvolama, vizama, 
novcima, odobrenjima. Pet članova odlazi godinu 
dana ranije kako bi sve izvidjeli, provjerili, dogo-
vorili i postavili bazni logor na visini iznad pet 
tisuća metara. Oprema je iz Ljubljane kamionima 
dopremljena do Rijeke. U riječkoj luci na brod je 
utovareno 18 tona onoga bez čega je ekspedicija 
nezamisliva. Tu je preko 10 kilometara alpini-
stičke užadi, 350 metara visećih i aluminijskih 
ljestava, 40 šatora, 80 vreća za spavanje, 30 pari 
posebno izrađenih penjačkih gojzerica, 500 

Stipe Božić na zapadnom grebenu Everesta. na 8600 metara
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vijaka i klinova za stijene i led, više stotina litara 
kerozina i plina za kuhanje i skoro četiri tone 
hrane za alpiniste i nosače. Opremi je trebalo dva 
mjeseca kako bi preko indijske Kalkute i nepal-
skog Katmandua stigla do polazišta u planine.

Putovanje je započelo 27. veljače 1979. 
Slijedila su tri tjedna pristupnog marša do baznog 
logora. Svaki od 750 nosača nosio je teret od 
30 kilograma, a alpinisti su nosili svoju osobnu 
prtljagu. U baznom logoru na 5300 metara visine 
postavljeni su šatori i raspoređena oprema. U 
jednom šatoru nalazila se bačva u kojoj je bilo 
60 kilograma dolarskih novčanica! Nosači su 
dnevno dobivali po 2 dolara. Usporedbe radi, 
danas se iznos te naknade penje do 30 $ po danu.

Na velikim visinama treba se prilagoditi 
razrijeđenom zraku odnosno nedostatnoj količini 

kisika i svakodnevno se brinuti o aklimatizaciji 
kako bi se tijelo prilagodilo na ekstremne uvjete. 

Napokon su obavljene sve predradnje i uspon 
je mogao početi. Mukotrpno je podizano pet 
visinskih logora, jedan za drugim. Tri novinara u 
bazi dobivali bi poruke koje bi im donosio neki od 
20 Šerpi čiji je zadatak ostati do kraja uz alpiniste. 
Potom bi mladići trčali jedan cijeli dan do najbli-
žeg poštanskog ureda, tamo predavali na pisaćem 
stroju otkucane tekstove i vraćali se s pristiglom 
poštom natrag. Pošiljkama je do Ljubljane tekli-
ćima, jakovima, kamionima, brodovima i zrako-
plovima trebalo skoro tri tjedna. Alpinisti nisu 
bili bez pošte svojih najbližih ni na visinama od 
sedam tisuća metara. Vladimir Mesarić dobio je 
razglednicu od punice. Na predavanju nam nije 
htio otkriti što mu je poručila.

Dvojica liječnika, na svu sreću, nisu imali 
mnogo posla. U 45 dana, koliko je trajao uspon, 
iznjedrili su se najspremniji penjači. Vođa ekspe-
dicije Tone Škarja odredio je trenutak i ljude 
koji će prvi krenuti prema vrhu. Penjači idu po 
trojica, u navezu. Boce s kisikom koristile su se 
tek iznad 8150 metara visine. Prvi navez nije 
uspio, penjači su se morali vratiti zbog promr-
zlih prstiju. Drugi navez je zbog loše vidljivosti 
promašio smjer prema vrhu, ali je time poka-
zao pravi put ostalima. U trećem navezu krenuli 
su Nejc Zaplotnik i braća Štremfelj. Pri vrhu se 
Marku Štremfelju oštetio ventil na boci s kisikom 
i on se morao vratiti. 

Bio je 13. svibnja 1979. Zapadnim grebenom 
kojim nitko prije njih nije prošao, do vrha su 
stigli Nejc Zaplotnik i Andrej Štremfelj. Prije 
same ekspedicije Nejc Zaplotnik je izjavio kako 
ima mnogo prstiju, a zemlja samo jedan - Everest, 
i kako je spreman poneki svoj i žrtvovati za vrh 
svijeta. Nakon što im je planina podarila pogled 
s vrha, javio je u bazu: »Stojimo na vrhu kineske 
piramide i ne znamo što ćemo.«. Koju godinu 
kasnije kad bi ga pitali koji mu je to smisao i kakav 
cilj popeti se na neki vrh, znao bi reći: »Živim bez 
cilja, ali ipak postižem najviše ciljeve.«

Iduća dva dana na području Everesta padao 
je snijeg, kovitlao je vjetar i nije bilo moguće ići 
prema vrhu. Kad se vrijeme donekle primirilo, 
krenuo je navez u kojem su bili Stane Belak Šrauf, 
Stipe Božić i vođa Šerpa serdar Ang Phu. Veselju 
se nisu mogli oduprijeti kad su sva trojica stigli na Iznad logora 5
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najvišu točku na planetu. Stipe Božić to je ovjeko-
vječio fotoaparatom i kamerom i to mu je odredilo 
daljnji životni put. Prije njih na vrhu svijeta bilo je 
svega stotinjak ljudi, a tim zapadnim grebenom do 
kraja stigla je kasnije samo jedna ekspedicija. Stipe 
Božić zabilježio je taj događaj ovim riječima: »Biti 
u tom trenutku najviši čovjek na svijetu, nagrada 
je za sve rizike i napore. Ali, to je i najkritičniji 
trenutak u životu penjača, jer do vrha je samo pola 
puta koji se mora prijeći. Mnogo je opasnija polo-
vica silazak s planine. Tu se ovaj sport razlikuje od 
drugih. U bilo kojem sportu kad igrač postigne 
odlučujući zgoditak, sudac odsvira kraj ili trkač 

presječe ciljnu vrpcu i gotovo je. Na vrhu planine 
druga utakmica tek počinje, i to ona za život.« 
Nažalost, ta druga utakmica kobno je završila 
za Ang Phua. Poskliznuo se na ledu pri silasku s 
vrha, pokušao se zadržati cepinom, ali nije uspio i 
sunovratio se u ponor dvije tisuće metara nizbrdo. 
Tone Škarja u dogovoru s alpinistima donio je 
odluku o završetku uspona. Cilj je dosegnut uz 
prinos najveće moguće žrtve, ljudskog života. U 
domovinu su heroji ovjenčani velebnim uspjehom 
došli 8. lipnja 1979. nakon 102 dana ekspedicije.

Stipe Božić, koji je bio 25 puta na Himalaji 
i dva puta na krovu svijeta, na kraju svečanosti 

Stipe Božić i Ang Phu na vrhu Everesta 1979.
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rekao je: »Više smo puta morali bivakirati na 
stijeni u visinama pri -40 °C! Sjedite na polici, 
ne smijete se micati a ne smijete ni spavati. Kad 
se organizam pothladi, krv s periferije se povuče, 
gubite osjećaj za hladnoću i ugodno vam je kao da 
ste ljeti na plaži. Ali, ako zaspite, više se nećete ni 
probuditi! Kad smo te daleke 1979. išli prema bazi, 
našli smo tek jedno prenoćište. Ljudi su bili tako 
siromašni da nisu imali dovoljno hrane kako bi 
nas ugostili. Mislim da će se sve komercijalizirati, 
izgradit će se hosteli i domovi možda čak na visini 
do osam tisuća metara. Umjesto užadi možda dođe 
i vučnica. Klasični alpinizam kakvog poznamo, 
nestat će iz ovog dijela planeta. Svojevremeno 
se godišnje do vrha svijeta popelo jedva desetak 
alpinista, a danas je gore gužva. Godišnje na krov 
svijeta zakorači i do 500 ljudi. Veseli me što su 
prije deset godina Darija i Iris Bostjančić a potom 
Ena Vrbek i Milena Šijan stavile hrvatski stijeg na 
Mount Everest. U pravom sam društvu. Želi li nam 
se netko pridružiti, put mu je otvoren«.

Svečanost povodom 40. obljetnice ekspedicije Everest ‘79 u karlovačkom gradskom kazalištu

Silazak s Everesta
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HGSS – sposobnost s dušom
Vinko Prizmić, Split

Djelujući u živom društvu, koje se nepre-
stano mijenja, HGSS je postao društvena 
pojava koja je danas nešto više od puke 

sposobnosti i alata za djelovanje u slučaju nesreće 
u planinama. Zavidna učinkovitost i ugled u zajed-
nici ne može se objasniti samo posjedovanjem 
vrijednih planinarskih i alpinističkih sposobnosti 
i tehnike spašavanja u planinama. Mnoge zbunjuje 
činjenica što je način organiziranja i djelovanja 
jedne, nekad male planinarske organizacije, 
danas svojevrstan model izgradnje nacionalnog 
sustava zaštite i spašavanja, zapravo uzor, matrica 
koju slijede puno moćnije organizacije i državne 
institucije. No, čemu HGSS može zahvaliti svoju 
učinkovitost i opravdano poštovanje koje zasad 

uživa u društvu? Namjerno kažem »zasad«, jer 
bavljenje ranjivom djelatnošću u sve zahtjevnijem 
društvenom okruženju, koje ne razumije što nas 
to čini učinkovitima i jakima te odakle nam sva 
ta snaga, rezultati i opstojnost, u trenutku može 
doći u pitanje.

Gorsko spašavanje danas je poput moćnog 
stroja koji svašta zna i može. Ako je profesionalno 
ustrojeno, ono je skupo, ali financijski si ga mogu 
priuštiti mnoge državne službe ili »jake« firme, 
velika skijališta ili nacionalni parkovi. Jer sve te 
vještine, svakodnevni treninzi i obuka, helikopteri 
i vrhunska oprema, utrošeno vrijeme, znanja, pa 
čak i gorštačko iskustvo, na tržištu imaju svoju 
cijenu. Postoje tisuće priručnika iz kojih se može 
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naučiti sve o gorskom spašavanju, postoji skupa 
oprema s uputama za uporabu, ali na tržištu se 
ne može kupiti duša. Ona je neprocjenjiva i nije 
na prodaju. A gorivo kojim se taj stroj pokreće 
združeni su ljudski motiv i energija duše. Koliko 
li su puta u povijesti moćne vojske gubile ratove 
jer nisu imale takvo gorivo ili im ga je ponestalo? 
Bez toga goriva sve je tek gomila skupe tehnike, 
helikoptera, određenog broja plaćenih i vjerojatno 
profesionalnih izvršitelja te puko vršenje teškoga i 
često krvavoga posla. 

Toliko smo puta od novinara ili sugovornika 
čuli rečenicu: »Znaš, ja ti to ne bih radio ni za 
kakav novac!« To je jedna od malobrojnih izjava s 
kojom smo se mogli potpuno složiti. Na to uvijek 
uzvratim jednako: »Slažem se i potpuno te razumi-
jem! Ni mi to ne bismo radili ni za kakav novac!« 
Jer tko bi zbog novca prodavao dušu, odlazio u 
nevrijeme i studen ostavljajući topli dom i zabri-
nute ukućane, a katkad riskirao čak i vlastiti život? 
Neke stvari nisu na prodaju, one se daruju, i kao i 
sve najvrednije stvari na svijetu, besplatne su – jer 
su neprocjenjive. Sugovornicima zbunjenima tim 
odgovorom uputim i protupitanje: »Razmislite, što 
je najvrednije što ste dosad u životu učinili i zašto 
je baš to za vas najvrednije? Je li to zato što vam 
je to netko naredio ili što vam je dobro platio? I 
obično se sjete nekih svojih divnih, nenaplativih 
stvari zbog kojih su bili sretni i na koje su i danas 
najponosniji. I tada pomalo počinju razumijevati.

U HGSS ne ulazite zato što morate, a još 
manje zbog novca. Ulazite jer to želite i jer vas 
drugi žele u svom društvu, zato što vas trebaju. Ne 
trebaju oni vas samo zato što ste majstor alpinizma 
i »mačak« u opasnim planinskim okruženjima 
pa samim tim možete biti dobar gorski spašava-
telj. Oni vas predlažu i primaju zato što vjeruju 
da ste tip čovjeka koji je spreman svoje vrijeme 
te sve što može i zna nesebično darovati ljudima 
kada se nađu u opasnosti. A zbog takvih HGSS 
i postoji. Ako doista jeste takav čovjek, tada ne 
ulazite u to društvo zato što vam ono imponira 
i što predstavlja potvrdu da ste postigli visoku 
razinu sposobnosti, nego zbog vlastite potrebe da 
tu sposobnost upotrijebite i ponudite onome kome 
će zatrebati. Ulazite u tim koji se bavi opasnim 
poslom, čiji je smisao pomoći drugome, a predu-
vjet su za to snažna zajednička želja za pomaga-
nje drugima i međusobno povjerenje pripadnika 

HGSS-a. A oni, pripadnici HGSS-a, skup su razli-
čitih, često neobičnih i uspješnih pojedinaca koji 
već pri tvojem prijemu moraju pristati da budeš 
tu, s njima, ne zbog pukog druženja i zajedničkog 
planinarenja, nego zato što te žele imati u timu i 
tada kad i njihov život čak i doslovno bude ovisio 
o tebi. Da bi vjerovali u tebe, nisu dovoljne samo 
tvoje planinarske i druge vještine ili fizičke predis-
pozicije. Oni se moraju uvjeriti da si odgovoran 
prema drugima i da i ti razumiješ i živiš dobrobit 
drugih, jer da nije tako, sve bi bilo besmisleno.

Mnoge zbunjuje način prijema u HGSS, pa ga 
smatraju pretjeranim. Dva iskusna gorska spaša-
vatelja, koji će ti biti mentori sve dok i sam ne 
postaneš gorski spašavatelj i ne položiš strog ispit, 
moraju posvjedočiti da su se uvjerili kako si dobar 
čovjek, altruist, koji je u svojem dosadašnjem radu 
iskazao želju za pomaganjem drugima, da si odgo-
voran, da je tvoja suradnja i poštovanje prema 
drugima i timu neupitna i kvalitetna. Zato su te 
i pratili kako se razvijaš kao planinar, kakav si u 
društvu i ekipi, jesi li odgovoran prema preuze-
tim zadaćama, kakav si organizator i timski igrač. 
Ali ponajprije pozorno prate jesi li altruističan ili 
egoističan tip. Altruizam je, suprotno egoizmu, 
moralno htijenje i djelovanje koje određuje bolji-
tak i dobro drugoga, a bez osobne koristi (francu-
ski altrui: drugi, bližnji ili latinski alter: drugi). Bez 
altruizma HGSS nema smisla jer se radi o službi, 
a služiti podrazumijeva činiti nešto za drugoga, a 
ne samo za sebe. Ako je vaše htijenje ničim uvje-
tovana dobrobit drugoga čovjeka, ako ste veliko-
dušni i požrtvovni, tada ćete prepoznati HGSS 
kao nešto svoje i bit ćete odličan HGSS-ovac. Tada 
ćete s lakoćom i odgovorno služiti, a pritom nećete 
ugroziti ni samoga sebe ni svoj tim. U prošlosti, pa 
i danas u nekim sredinama gdje nije bilo razvije-
nih planinarskih specijalističkih aktivnosti, ljudi su 
primani u HGSS na temelju iskazanog altruizma i 
ta ih je želja za pomaganjem motivirala pa su vrlo 
brzo ovladali i svim drugim specijalističkim plani-
narskim vještinama. Danas su vrhunski gorski 
spašavatelji, alpinisti, speleolozi, skijaši... Danas 
su vrlo jaka uporišta HGSS-a upravo neke manje 
sredine s objektivno slabije razvijenim planinar-
stvom. I obrnuto! Ako se netko provuče u članstvo 
HGSS-a s manjkom altruizma i empatije, taj se 
manjak ne može ni naknadno steći ni nadokna-
diti. Naravno, ljudi ne postoje samo zbog drugih 
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pa altruizam nije konstantan i neiscrpan. Njegove 
su granice vrijeme i htijenje svakog pojedinca. 
Svatko od pripadnika dragovoljno daje onoliko 
vremena koliko može i usmjerava ga onome što 
želi jer samo u tome može biti najkorisniji. Svakih 
pet minuta djelatne sposobnosti usmjerene inte-
resu drugih vrijedno je poštovanja i zahvalnosti te 
čini sjajnu kap u moćnom slapu Službe. I upravo 
činjenica da se mnoštvo različitih ljudskih ener-
gija, trenutaka i htijenja konstantno nadopunjuju, 
u konačnici stvara jednu široku snagu i moćnu 
sposobnost.

Naizgled je nerazumno pomaganje drugome 
ako se ne očekuje ništa zauzvrat pa oni koji ne 
vjeruju u nesebičnost kažu da je zapravo svako 
altruistično ponašanje u osnovi sebično i radi sebe. 
To je moguće, ali čak i ako jest tako, trebaš biti 
dovršen čovjek da bi to prepoznao i sebi osvijetlio. 
Čak je i mudro koristiti ono što voliš (alpinizam 
i planinarstvo) da bi to bilo korisno drugome, 
ako si pritom i sam sretan. Pa zar to nije odlično? 
Zar nije odlično što tvoj kolega radosno radi s 
psima? Netko na vodama, netko u helikopterima 
ili speleospašavanju vidi najbolje što može dati i 
daje... Svatko ima prostora biti »sebičan« za sebe 
i priskrbiti si radost pomaganja onoliko koliko 
vremenski hoće i može, a da istovremeno koristi 
društvu i ljudima s kojima živimo, a na ponos svih 
nas u HGSS-u.

I tako, kada jednom na prijedlog svojih 
mentora uđeš u HGSS, znaš da su ti i svi drugi u 
toj sada tvojoj Službi svojim pristankom zapravo 
poručili da računaju na tebe, vjeruju u tebe i da 
te zato žele imati uza se kad se budete zajednički 
borili za nečiji život. To je uzajamno povjerenje 
koje obvezuje. Zbog toga će te naučiti svemu što 
znaju. Oni će zajedno s tobom na tečajevima ili 
akcijama prtiti snijeg od nigdje do Risnjaka, vući 
istu akiju, nositi te na leđima ili ćeš ti nositi njih, 
visjeti na užetu u tvojoj ruci ili ti u njihovoj. To 
povjerenje i uvjerenost da si u dobrom društvu i 
sa svojima najveća je snaga HGSS-a. 

Zajedništvo postoji i u drugim organizaci-
jama, ali ovo je malo posebnije. Identitet po kome 
se pripadnici HGSS-a međusobno prepoznaju jest 
zajedništvo do razine »istosti«. To nije članstvo, 
nego pripadnost, duboko intimna pripadnost koja 
ti govori da su svaka žena i muškarac u crvenoj 
majici odore HGSS-a tvoji jer su tu zbog istog 

razloga kao i ti. I to je tada množina slobodno 
mislećih ljudi koji vole druge ljude i žele im 
pomagati tamo gdje je najteže, i zato su tu svojom 
voljom i svoju snažnu osobnost utapaju u jedno, 
u zajedničku misiju i cilj koje može ostvariti samo 
tim. 

Kada to osjećaš i razumiješ, tada HGSS nije 
teško voljeti i živjeti. I tada i u najtežim i dvoj-
benim situacijama možeš s lakoćom donositi 
odluke, jer znaš što si i gdje si, zašto si tu i s kim 
si. Postaješ svjestan snage zbog koje možeš i ono 
što se drugima čini nemogućim, pa čak i nepotreb-
nim. Tada tu snagu vide i drugi.

Zbog toga katkad do HGSS-a dolaze uistinu 
neobične dojave. Nismo ih tražili, ali kako je HGSS 
s vremenom postao pojam nečega što može i ima 
puno toga dati, nečega čemu se vjeruje da će dati 
sve od sebe, nehotice je nekim ljudima postao prva 
adresa na kojoj traže pomoć. A to nosi i odgo-
vornost. Zato ću namjerno opisati nekoliko naših 
akcija koje nemaju izravne veze s planinama, ali 
koje itekako osvjetljavaju taj duh i pristup, koji je 
zapravo jednostavan, logičan i ljudski.

Negdje u okolici Trogira, na predjelu zvanom 
Plano, konj imena Cezar upao je u bazen prepun 
kokošjeg izmeta. Naime, velike peradarske farme 
kokošji izmet odlažu u velike, više od desetak 
metara duge i široke iskopane bazene, duboke i 
po 2-3 metra, jer je kao gnojivo prežestoko i ne 
smije se neko vrijeme odlagati na drukčiji način. 
Nesretni Cezar upao je u taj bazen, a dojavu je 
zaprimio naš pokojni kolega prof. dr. sc. Hrvoje 
Dujmić. Žurno je ostavio svoju katedru na 
fakultetu i znanstveni rad na kojem je radio te s 
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nekolicinom kolega iz HGSS-a, u suhim odijelima 
za divlje vode, otišao do Plana da bi zajednički 
spasili plemenitu životinju. Zahvaljujući njiho-
voj domišljatosti, to nakraju i nije bio tako prljav 
posao. Kakva je bilanca toga događaja? Na jednoj 
strani na nekoliko sati odgođena radna obveza, a 
na drugoj zahvalne oči spašenoga konja, radost 
vlasnika i zadovoljstvo spašavatelja nakon uspješno 
obavljenog zadatka. Dugo se nakon toga sudioni-
cima te akcije, kad bi se je sjetili, s ozarenih lica 
čitala toplina i ponos što su je uspješno odradili.

Što reći profesoru? Da je vađenje životinja iz 
gov... nedostojno? I tko će mu to reći? Pa profesor 
je i sam bio gorski spašavatelj, čak i instruktor za 
pojedine specijalnosti, i sigurno razumije što je 
HGSS. Je li to učinio baš zato što ga toliko razumije 

pa ga tako i živi ili i zato što je previše profesor i 
spašavatelj da bi samo ex catedra poučavao druge? 
A možda je i u sebi i za sebe bio dovoljno velik kao 
osoba pa mu vlastiti ego nije bio važniji od pomoći 
koju može nekome darovati? Možda je to želio 
učiniti i zbog sebe, sebi darovati taj dobar osjećaj 
korisnosti, jer to je i njegova subjektivna potreba. 
Zato HGSS nije puki stroj i samo neka sposobnost. 
HGSS su ljudi koji se žele usuditi, koji žele davati, 
koji žele sami sebi pokloniti vrijedan i koristan 
život i samopoštovanje, jer nisu ustuknuli pred 
nekakvim problemom. Oni ne žele život potratiti 
kao nemoćni i slabi svjedoci tuđe nesreće, niti im 
treba izlika za nečinjenje. Oni su ljudi koji mogu 
i hoće, i zato to i čine.

Jedne noći došla je dojava iz Središnjice za 
traganje i spašavanje na moru da je putnik na 
kruzeru Costa Serena doživio težak srčani udar. 
Jedini je spas bio da se helikopterom, u vožnji, 
noću, spustimo do bolesnika, medicinski mu 
pomognemo i brzo ga transportiramo u koro-
narnu jedinicu KBC-a Split. Bio je to zadatak 
kakav u Hrvatskoj nitko nikada nije obavio. 
Teško stanje pacijenta, otvoreno more, noć, brod 
u plovidbi, helikopter bez odgovarajućeg vitla i 
opreme – i tisuću razloga za odustajanje. Nakon 
kratke konzultacije s posadom Hrvatskoga ratnog 
zrakoplovstva zajedno su krenuli HGSS i pilotska 
ekipa – i zadatak je obavljen. Čovjek je dvaput 
oživljavan i živ je dopremljen u splitsku bolnicu. I 
onda sam čuo pitanje: »Zar je to posao HGSS-a? 

Akcija spašavanja putnika s kruzera »Costa Serena«

Teče Sava iznad sela
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I što HGSS traži na moru?« Baš ništa! Drugi su 
potražili nas kao jedini izlaz i jedino rješenje 
problema! Bez nas, ta bi situacija zasigurno zavr-
šila smrću čovjeka. I hajde se ti sada ne odazovi! 
Možda je upravo tada HGSS bio najviše HGSS, 
uradivši ono što dotad nitko nije mogao. Kada i 
drugi budu mogli sve ovo što možemo mi, tada 
će se ljudi u HGSS-u vjerojatno baviti nečim još 
izazovnijim i hrabrijim. I to je za mene HGSS!

Prošle su se zime u Jasenovcu kod Mlake, 
po snijegu, na temperaturnim minusima, danju i 
noću, devet uzastopnih dana pripadnici HGSS-a 
svaka dva sata izmjenjivali kao savršen stroj spaša-
vajući nasip koji je štitio brojna okolna sela i nase-
lja od nabujale vode. Malo je reći kao stroj! Branili 
su te nasipe kao savršen organizam. Čamcima, u 
mraku i uz razne plutajuće opasnosti i balvane 
koje je nosila nabujala Sava, strpljivo je prevezeno 
na stotine tisuća vreća pijeska. Kilometrima dalje, 
ploveći s onu stranu savskog nasipa, gledali su sela 
i kuće i do pet metara niže od razine vode po kojoj 
plove i koja bi se u trenutku našla pod vodom da 
nasip nije obranjen. Svaka se dva sata po petnae-
stak timova šutke izmjenjivalo, bez suvišnih riječi. 
Nitko se ne žali na hladnoću i teškoće, svatko novi 
tko dođe savršeno zna što se od njega očekuje. 
Smjena za smjenom odlazi, jedna u mrak i studen, 
na vodu i blato, druga na kratkotrajan oporavak 

u toplo, treća kuha za sve, četvrta roni i postav-
lja folije spašavajući nasip saniranjem dubinske 
pukotine u njemu. I sve ide kao po špagi. Oni 
koji su to imali prilike vidjeti, poput tadašnjeg 
ravnatelja Državne uprave za zaštitu i spašavanje 
te drugih čelnika sustava domovinske sigurnosti, 
tek su tada mogli razumjeti što je to HGSS. Nema 
zapovijedanja ni glasnih riječi, svi rade točno 
ono što treba i nitko ne bi mogao ni pomisliti 
da se tu radi o stotinama različitih ljudi iz razli-
čitih gradova jer se sve tako skladno odvija, teče, 
živi, druži se i čini. Pojedinačni članovi ili stanice 
HGSS-a dođu tiho da odrade »svojih« nekoliko 
dana ili nekoliko sati, koliko tko može i koliko 
su uspjeli dobiti slobodnih ili neplaćenih dana 
na poslu, gdje zapravo zarađuju za svoju obitelj. 
Za to vrijeme druge stanice HGSS-a nestrpljivo 
čekaju svoj red da preuzmu smjene, treći se puna 
srca vraćaju u svoje gradove jer su napravili nešto 
dobro i korisno i bili sa »svojima«. Za nekoga sa 
strane ta je radost posve nelogična jer su ta dva-tri 
dana ti ljudi doslovno provodili u blatu i kaljuži, 
za vrijeme kad su mogli zarađivati za sebe ili se 
odmarati s obiteljima.

Zapravo, mladim kolegama na tečajevima 
baš tako opisujem HGSS, kao zajednicu vrijed-
nih, nesebičnih i razumnih pojedinaca koji jedno-
stavno ne misle samo o sebi, koji ne mogu biti 

Nezamjenjiva pomoć na poplavljenim područjima
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ravnodušni i koji su svjesni da samo zajedno mogu 
ostvariti cilj. Moje predavanje temelji se na uspo-
redbi zajednice pčela i muha. Muhe su neupitno 
superiornije od pčela jer su bolji letači, a usto i 
svežderi, no zbog sebičnosti i nesposobnosti da 
uspostave zajednički smisao, nemaju baš zavidan 
život i provode ga uglavnom na smetlištima i bez 
poštovanja svijeta. Pčele, nasuprot njima, imaju 
svijest da je zajednica uvjet ne samo da prežive, 
nego da istovremeno ostvare takav život kakav 
bez zajednice nikad ne bi mogle ostvariti. I zato je 
njihov život objektivno puno ljepši, ali i korisniji 
nego život na smetlištima. Ljeti se slade cvjetnim 
sokovima, na čistom zraku lete od cvijeta na cvijet, 
a zime provode u obilju meda. Pritom su kori-
sne i drugima: oprašuju voćke, prave med, vosak, 
propolis... Kad ih netko napadne, složno se i požr-
tvovno brane. I zbog svega toga, uz život koristan 
za njih, noseći koristi i drugima, uživaju veliko 
poštovanje svijeta.

No smisao HGSS-a nije med ni poštovanje 
okoline, nego nešto još važnije. Spašavanje nečijeg 
života misija je koja je totalna i neodgodiva. Ne 
možete nekoga malo spasiti. Ili si nekoga spasio 
ili si tragično i nepopravljivo neuspješan. U 
predavanjima koja držim mladim kolegama često 
ističem: »Ne može se biti malo trudan ili malo 
mrtav.« I zato se to mora raditi svom snagom, 
promišljeno, složno, odmah i bez odgađanja. Ne 
možete nekome reći: »Danas nemam vremena, 
ali sutra ću ti doći i još bolje te spasiti.« – jer sutra 
je nepopravljivo kasno. Ne možeš reći da te se ne 
tiče, jer su tvoje vrijeme, sposobnosti i vještine, 

naša organizacija i oprema dragocjeni i čuvam 
ih samo za one kojima pomoć treba u liticama i 
planinama – jer tako nisu radili ni naši prethod-
nici. Pa zar i oni nisu pomagali ljudima i narodu, 
uvijek i svugdje kad god je i gdje god je zatrebalo? 
Od poplava u Zagrebu prije više od 50 godina 
do mnogih drugih nesreća i opasnih situacija... 
Jer pomaže samo onaj tko može, a mi možemo! 
U takvim, prevažnim misijama nema mjesta za 
nekakva »sebe gladna« i sebična JA. Tajna je učin-
kovitosti HGSS-a nesebično i požrtvovno MI, u 
koje ubrajamo i svoje obitelji, koje to razumiju i 
zato strpljivo otrpe naše odsustvo i mučne sate 
zabrinutosti do našeg povratka s akcije.

HGSS je organizacija, a organon na starogrč-
kom znači alat, ustroj kojim se postižu zajednički 
ciljevi. Svrha je svih organizacija biti učinkovit alat 
za ostvarenje nekih ciljeva. Problem je mnogih 
organizacija i zajednica, pa i našeg društva, u tome 
što u mnogočemu ne postupa razumno, jer ne 
prepoznaje svoje ciljeve. A cilj bi uvijek trebao biti 
dobrobit za ljude. Kada postanete svjesni da smo 
svi mi i ciljevi i alati kojim se ti ciljevi postižu, 
sve postaje jednostavno. Izbor je naš: hoćemo li 
biti samožive i nesretne muhe ili organizirane i 
puno sretnije pčele. I zato mi je smiješna potreba 
pojedinaca i skupina da se predstavljaju kao elita, 
sposobnija i vrednija od drugih, jer vrijednost 
ima svoju jasnu mjeru. Mjera vrijednosti – i ljudi 
i stvari – jest količina koristi koju proizvode za 
sebe i druge. Sposobnost koja se ne koristi, bezvri-
jedna je, a nešto što je bezvrijedno ne može biti 
elita. Isto vrijedi i za priče o vođama i vodstvu. 
Vodstvo je odgovornost i zato se pravo vodstvo 
ne nameće, niti se deklarira, ono se svjedoči i šalje 
kao uvjerljiva poruka: gledajte me i slijedite me. Ja 
odgovaram jer znam što radim i razumijem to što 
radim! Vjerujem u to što radim jer je to ispravno 
i dobro za sve i zato vjerodostojno živim to što 
vjerujem. I tada svjesni ljudi vodstvo ne prihvaćaju 
kao vodstvo, nego ga prepoznaju kao svoju vlastitu 
odluku i vlastiti put. Kao i pčele. Ni njima nitko ne 
zapovijeda, a svaka zna što joj je činiti. I tada imate 
tisuće ljudi koji su istovremeno i vođe i vođeni, i 
tada znate da ste uspjeli i da imate dobru organi-
zaciju, jer imate mnoštvo odgovornih pojedinaca 
koji žarko žele ostvariti zajednički cilj.

Zato HGSS nije samo sposobnost i alat 
za pomoć u nesreći i preventivu. To nisu samo 

Ravnatelji  Hrvatskih voda i Državne uprave za zaštitu i 
spašavanje u patroli s HGSS-om
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požrtvovnost i nesebičnost, organizacija i zajed-
ništvo. To više ili manje imaju i druge organizacije. 
HGSS ima sposobnost da nekome može pomoći 
i tamo gdje drugi ne mogu ili možda i mogu, ali 
to zbog nekog razloga ne čine. A vi to činite i zato 
što možete i zato što hoćete. Zato što ste svjesni 
da će nečinjenje za nekoga značiti gubitak, možda 
čak i života. I zato što možete zamisliti i sebe kao 
nekoga tko treba pomoć od onoga tko je može 
pružiti. Razlog zašto vi to možete jest taj što ste 
sposobni, ali još ste moćniji zato što ste u HGSS-u 
svoje važno i snažno JA svojevoljno ugradili u 
stotinama puta snažnije MI. A ugradili ste ga jer 
znate da ste tu zbog NJIH, onih trećih, kojima je 
pomoć potrebna. I tada prestajete biti samo sebi 
važan pojedinac i element zbroja, već postajete 
faktor umnoška, stotinama puta moćniji i važniji 
nego što ste bili sami za sebe i radi sebe. Tada niste 
samo dio tkiva ili organ, nego bitan dio jedinstve-
noga, superiornoga i funkcionalnog organizma, 
koji može puno više.

I na kraju možemo postaviti pitanje, kakve 
veze GORSKA služba spašavanja ima s konjima, 
kruzerima i poplavama? Itekako ima, jer da nema 
planina, planinara i alpinista, ne bi bilo ni te 
sposobnosti, ni toga duha, ni pristupa, pa ni takvih 
ljudi, a ni organizacije. Planine su mjesta na kojima 
se susreću i međusobno prepoznaju oni koji svoje 
živote žele oplemeniti nečim ljepšim i vrednijim. 
U planinama se generiraju i bruse zajedništva, 
superiorne sposobnosti djelovanja i preživljava-
nja i međusobnog pomaganja u najtežim uvje-
tima. Samo planinar na svaku teškoću, liticu ili 
vrh gleda kao na izazov i zato su svi pripadnici 
HGSS-a planinari koji su se dokazali svojim kroće-
njem takvih izazova. Čak i oni koji nisu potekli 
iz tog miljea s vremenom su postali strastveni 
planinari i članovi HPS-a. Samo zbog toga je ta 
GORSKA sposobnost da možemo funkcionirati 
tamo gdje je najteže i gdje drugi ne mogu, postala 
i nacionalna sposobnost. Pa zar bi spašavanje s 
kruzera bilo moguće da mu nisu prethodila tolika 
helikopterska spašavanja u planinama i liticama? 
Zato i jesmo (uostalom kao i druge gorske službe 
spašavanja) postali javna služba za najteže situacije 
i ekstremne vremenske prilike, i dostupni svim 
građanima, ne samo planinarima i u planinama. 
Bi li HGSS bio više »svoj« kada bi se držao samo 
stijena, planina i speloloških objekata? Odgovor na 

to pitanje daje činjenica da upravo to HGSS radi 
na najbolji mogući način. Kad je nešto najteže, 
sjete se nas, poput slučaja spašavanja speleologa u 
Njemačkoj, lavina, stijenskih akcija ili potraga, u 
čemu smo učitelji i drugima. Bi li nam bilo lakše i 
ljepše da smo samo to? Premda je to danas teško 
održivo, mislim da bi to bilo i pomalo sebično te 
da bismo i kao organizacija, i kao pojedinci, i kao 
planinari tada bili siromašniji.

Moć pomaganja velik je dar i odgovornost, ali 
i osobna radost za onoga tko to čini jer nagrada 
nikad ne izostaje. Profesor Umberto Girometta 
sažeto je opisao intimne dobiti ljudi koji se bave 
speleologijom: »Odvažnog posjetitelja kraš-
kih dubina čeka obilata nagrada za njegov trud. 
Impresije su to koje te u mladosti oplemenjuju, 
a u starosti krijepe.« Ako to parafraziramo na 
HGSS, tada možemo reći da je lijepo kada poma-
žući drugome možeš oplemeniti vlastiti život, a 
neprocjenjivo je kada pri njegovom kraju možeš 
ustvrditi da je on bio koristan i da si život proveo 
s dobrim i vrijednim ljudima. I zato je sposobnost 
tek alat, ali ona ne ide bez duše.

Boju i karakter HGSS-u, i u prošlosti i sada, 
daju ljudi koji su sposobni planinari i vrsni 
majstori spašavanja, a usto ljudi koje krasi nese-
bičnost, strast, duh izazova, težnja k izvrsnosti i 
odsustvo ravnodušja prema tuđoj nevolji. Njima 
izvrsnost nije stvar elitizma, nego alat učinkovito-
sti. Oni nisu tu zbog plaće ili ugleda u planinarskoj 
zajednici i društvu, nego zbog sebe i te radosti 
pomaganja koju osjećaju u sebi i dijele je sa sebi 
sličnima. Dok takvi ljudi prepoznaju HGSS kao 
svoje društvo, gdje su svoji i sa svojima, HGSS se 
ne treba bojati budućnosti.
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Bijeg i povratak
Ivana Kasum, Zagreb

Bila sam na dobrom putu da se jednostavno 
prepustim tom tupilu i miksu onih najgorih 
osjećaja. Jednostavno se skupilo, od zdrav-

lja do posla... Teške misli, briga o budućnosti, sve 
se slagalo jedno na drugo, a ja polako pucala...

Bilo je dana kada sam samo plakala poput 
malog djeteta i zurila u prazno. Društvo mi nije 
pasalo, u biti jedino koje mi je u potpunosti odgo-
varalo je ono mojeg psa Bube. Nevjerojatna je ta 
lakoća prepuštanja.

Ne kažem da sam patila od depresije, ali bila 
sam na rubu. Trajalo je to nekoliko tjedana. Bijes, 
nemoć, tuga, anksioznost, bezvoljnost, tupilo, 
melankolija izmjenjivali su se iz dana u dan.

Kap koja je prelila čašu zbila se jedne subote 
u rano jutro. Dečko i ja sve smo dogovorili s 
ostalima, izlet u brdo, standardno penjanje i sve 
ono što radimo vikendom. Naš klasični vikend u 
planinama. Inače se dižem na prvu na alarm kad 
su brda u pitanju, ovoga puta ostala sam ležati u 
krevetu. Čula sam mobitel kako luđački zvoni, a 
ja sam ga odlučila ignorirati. Namjerno. Bez imalo 
grižnje savjesti. 

– Ajde Ivana, idemo. Sad se moramo dić i 
krenut se spremat – trzao me dečko i moj penjački 
partner. Ja se nisam dala. Oči su bile širom otvo-
rene, a meni je bilo svejedno. I tada sam prvi put 
brdima rekla – ne.
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– Pusti me da spavam. Ja ovaj vikend ne 
idem nikuda. Nemam volje. Idite bez mene, 
treba mi vrijeme da malo dođem sebi, bile su 
to rečenice koje su s nekom neviđenom lako-
ćom izašle iz mojih usta. U tom trenutku nisam 
vjerovala samoj sebi, ali sam odlučila ustrajati u 
toj svojoj odluci. Na milisekundu kroz glavu mi 
je prošla misao »Pa nećeš valjda vikend potratiti 
u Zagrebu?«, ali sam odlučila ustrajati u svojoj 
prvotnoj odluci. 

Trebala mi je samoća, a i nisam baš bila neko 
najbolje društvo. Ostala sam sama doma.

S obzirom na ljubav prema brdima i općenito 
boravku u prirodi nisam baš tip koji bi mogao 
cijeli vikend provesti u zatvorenom pa sam u 
mali ruksak spakirala Bubi hranu i vodu te sebi 
knjigu i dekicu i otišla na nasip uz Savu. Šetale 
smo nas dvije uz rijeku, glava mi je bila prazna. 
Sjela sam na nasip i izvadila knjigu iz ruksaka. Bila 
je to knjiga »Do posljednjeg sloja – u bespućima 
Himalaje« Kalmana Žihe.

Pročitala sam ju u jednome dahu. Priča je to 
o hrvatskim planinarima, jedan od njih je i Žiha 
koji radi kao profesor na Fakultetu strojarstva i 
brodogradnje. Pri silasku s himalajskog Pisang 
Peaka planinari su doživjeli nesreću i pali niz 
padinu. Žihin kolega nažalost se teško ozlijedio i 
nije preživio pad, a Kalman je krenuo u borbu za 
goli život koji je u surovim uvjetima nemogućim 

za preživjeti trajao danima. Tako brutalno iskreno, 
pomalo poetski ispričano, nadrealno preživljava-
nje iz metra u metar koji je Žiha prelazio puzajući, 
a katkad i bacajući se samo da dođe do mjesta gdje 
bi ga netko primijetio i kako bi dočekao željeni 
spas. Gonila ga je volja.

Upijala sam svaku riječ, vizualizirala njegovu 
borbu, gotovo kao da sam bespomoćno stajala kraj 
njega i gledala njegovu patnju. Preznojavala sam se 
od neizvjesnosti i nekog čudnog straha. Pročitala 
sam knjigu i zatvorila ju. A tada sam odlučila 
zatvoriti i svoje mračno poglavlje. Odlučila sam 
se boriti, pofajtati se sa svojim unutarnjim demo-
nima. Pojest ih za doručak, zdrobit ih, zgužvat i 
bacit u tu Savu koja je spokojno tekla ispred mene.

Suze olakšanja počele su same od sebe nekon-
trolirano teći, a onda sam se počela smijati na sav 
glas. Moja Buba me razumjela. Sjedila je kraj mene 
i zajedno smo gledale u Medvednicu ispred nas. 
Osjećala sam se deset kila lakšom. Otišle smo prvo 
na kavu prijatelju koji živi uz nasip, a kasnije, kada 
su moje babaroge i demoni bili uništeni, našla sam 
se sa svojim prijateljima.

Plakala sam i smijala se kad sam im pojašnja-
vala što mi je, skužili su sve. Ne treba njima puno 
objašnjavati. Brdima sam se vratila već idućeg 
vikenda, obećala sam im da nijedan Darth Vader, 
Gargamel ili bilo koje drugo zločesto biće neće 
stati između nas.

AL
AN

 Č
AP

LA
R

  6, 2019  |  289



Primorska idila  
na rubu Kvarnera

Vanja Radovanović, Zagreb

Svaki put kad se vratim kući s lijepog izleta, 
pogotovo ako sam otkrio novo, ne osobito 
poznato odredište, zapitam se ima li smisla 

napisati o njemu tekst koji će biti objavljen. Jer, u 
ovo doba kad su mediji sveprisutni i kada vijest 
može časkom prostrujati čitavim planetom, svako 
inače mirno i idilično mjesto može vrlo brzo 
postati pomodno i prepuno ljudi. Ne kažem da 
drugi ljudi nisu zaslužili vidjeti lijepa i idilična 
mjesta, naprotiv. Međutim, samim masovnim 
dolaskom ljudi (i mojim) mijenja se izgled toga 
mjesta i ono dobiva druge značajke. I tu je sad 
moja dilema – treba li slijediti svoj unutarnji poriv 
i podijeliti s drugima svoje veselje otkrića lije-
pih lokacija te omogućiti i njima da dožive slično 
lijepo iskustvo ili pak sve zatvoriti u svoja četiri 

zida i o tom lijepom izletu i prekrasnom mjestu 
govoriti tek u uskome krugu najbližih prijatelja. 
Sa sličnim se dvojbama suočavam ne samo kad su 
posrijedi planine, već i zanimljivi gradovi, dobri 
lokali, slikovite ceste, ugodne plaže...

Naposljetku, budući da sam optimist u duši, 
ipak najčešće zaključim da će moji članci, baš 
kao i ovaj, naći upravo one čitatelje koji ga zaslu-
žuju čitati i koji ga neće zloupotrijebiti, nego će 
tome mjestu pristupiti s radoznalošću, ljubavlju i 
pažnjom te ga ostaviti upravo onakvim kakvo su 
zatekli. Zato vam, drage čitateljice i dragi čitate-
lji, povjeravam i ovo svoje iskustvo, na slobodnu 
»upotrebu« i uživanje, s nadom da ćete na svome 
izletu uživati barem onoliko koliko i ja!

Krenimo, dakle!
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Sve je počelo jednim od mojih božićno-novo-
godišnjih običaja, organiziranjem izleta za obitelj 
i prijatelje koji će nas u to zimsko i praznično 
vrijeme odvesti nekamo blizu mora. Dosad smo 
tako posljednjih godina bili na Učki (i s osunča-
nog vrha gledali magleno more iznad Kvarnera i 
unutrašnjosti Istre), šetali se kanjonom Vrženice 
na Krku (dok je oko nas bura fijukala sto na sat), 
hodali po trasi napuštene željezničke pruge u 
Val Rosandri / dolini Glinščice u zaleđu Trsta, 
stupali po kamenim stubama u okolici Grižana, 
penjali se na Slavnik (i sunčali u kratkim rukavima 
krajem prosinca)... Ove je godine cilj ponovno 
bila Istra, i to greben koji se pruža iznad Plomina 
i vodi prema Sisolu. Tome me je grebenu privu-
kla planinarska karta Parka prirode Učka. Imam 
sposobnost »prevođenja« linija, sjena i simbola na 
zemljovidima i planovima gradova u trodimenzi-
onalne »projekcije« u svojoj glavi i lako uočavam 
zanimljive terene već nakon kratkog pogleda na 
kartu. A tim dijelom karte dominira dugačak, 
oštar greben koji se izdiže iz mora i u luku se 
uzdiže sve do Sisola, pa i dalje, prema Vojaku. 
Tražeći po webu podatke o planinarskoj stazi koja 
vodi tim grebenom, našao sam tek jedan tekst, na 
web-stranici Glasa Istre, a taj je obilovao epitetima 
i bio ilustriran fenomenalnom fotografijom (koju 
možete pogledati kad u Google ukucate pojmove 
Plomin, Glas Istre i Sisol). Taj tekst, fotografija i 

pogled na kartu oborili su me s nogu i nije više 
bilo dileme: odabrao sam baš taj greben za odre-
dište našeg prazničnog izleta!

Toga se dana kod vidikovca uz hotel Flanona 
(prije preuređenja poznatoga kao motel Plomin) 
skupilo nas 13-ero. Dva smo auta parkirali u 
Plominu (kamo smo se namjeravali spustiti), a 
ostale na parkiralištu uz hotel, gdje se, barem zimi, 
može besplatno parkirati i kad niste gosti hotela. 
Inače, izgradnju motela na tome mjestu potaknuo 
je osobno Tito za jednoga od svojih prolazaka. 
Motel je navodno izgrađen još 1964. (pogledajte 
prateći tekst na portalu Labinska republika: http://
labinska-republika.blogspot.com/2012/03/motel-
po-zelji-tita.html).

Kad smo napokon obuli gojzerice, uravnote-
žili ruksake i namjestili štapove, došlo je vrijeme 
za pravi početak! A početak staze nije bio spekta-
kularan – kolski put koji se ravnomjerno uspinje 
pored infrastrukturnog (vjerojatno vodovodnog) 
objekta. No čak i takav bio je zanimljiv čim smo 
okrenuli leđa brdu i ugledali otok Cres i pučinu.

Što smo dalje napredovali, to je staza koja 
slijedi nakon kolskog puta postajala ljepša, skladno 
se, u zavojima i bez prevelikih strmina uzdizala 
grebenom, penjući se na stjenovite glavice, obila-
zeći osamljena stabla koja prkose buri... a sve to 
u velikom kontrastu s ljepotom mora i otoka koji 
su se pružali iza naših leđa. Ubrzo je ispred naših 
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očiju i već znojnih čela iz dubine Plominskog 
zaljeva izvirio i nevjerojatno visok dimnjak TE 
Plomin, koji nas je uz poneko skrivanje pratio 
većim dijelom puta. 

Nastavili smo s usponom praćeni povreme-
nim izvirivanjem sunca kroz oblake, uzimajući 
duge stanke za odmor i uživanje u vidicima. 
Nakon nešto manje od sat vremena hoda teren 
se postupno izravnao, pretvorivši se u valovitu 
kamenitu zaravan koja izgleda kao da je prene-
sena s primorske padine Velebita, s brežuljčićima, 
ponekim šumarkom i niskim raslinjem. Ne bih 
mogao reći je li mi bio ljepši prvi dio puta, uz 
stalne vidike na more, ili drugi, kad smo vijugali 
valovitim pejzažem, ili pak treći, kad je horizon-
tom počela dominirati istočna padina Sisola, koji 
se uzdizao desno ispred nas. Sva tri dijela puta 
imaju poseban karakter i drukčiju ljepotu.

Na jednoj čistini valovitog dijela puta stali smo 
i organizirali piknik jer je bilo vrijeme za ručak. 
Tko je želio, mogao je gledati u dimnjak termo-
elektrane koji je tako čudno stršao ispred naših 
očiju, a tko je želio ljepši motiv, mogao je, poput 
mene, okrenuti leđa dimnjaku i posvetiti se vidiku 
na padine Sisola i Kvarner. U nastavku puta »izgu-
bili« smo markaciju (dotad uglavnom dobru) pa 

smo presjekli vođeni nosom u smjeru koji nam se 
činio najpovoljnijim, lijevo od podnožja Sisolova 
grebena, gdje smo očekivali da ćemo se susresti s 
markacijom koja tim grebenom ide od Plomina 
prema vrhu. Krivudajući po toj visoravni, s pone-
kim šumarkom, zaobišli smo velik tor s kravama 
i stigli do križanja markiranih putova gdje smo 
naišli na posve novu markaciju prema Sisolu. Dan 
je bio vrlo kratak i sunce se opasno približavalo 
horizontu pa smo između traženja markirane staze 
prema Plominu i spusta kolskim (vjerojatno vatro-
gasnim) putom odabrali ovaj potonji. Nije to bio 
baš najugodniji izbor jer je put prilično dosadan, 
a i »koljenobolan«, no doveo nas je tamo kamo 
smo željeli, u Plomin, i to sigurno i bez dilema, 
taman malo nakon zalaska sunca. U Plominu nas 
je privukla gostionica Dorina, toploga i ugodnog 
ambijenta, koju smo iskoristili kao bazu za sređi-
vanje dojmova i još malo druženja prije no što smo 
se zaputili kućama.

I za kraj, posada našeg obiteljskog prometala 
po dogovoru se zaustavila kod plaže u Medveji 
radi kratkog susreta s morem, posljednjim u 2018. 
godini. Umočili smo prst u more uz želju da nam 
2019. bude još bolja i da nam za sljedeće božićne 
praznike opet donese neki lijep primorski izlet.
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U Hrvatsku  
podzemnim hodnikom

Rudolf Starić, Zagreb

Oni koji se spominju u ovoj priči većinom 
nisu više među živima. Damir Mikšić, 
svojevremeno tehnolog u vojnićkoj 

Jugokeramici, osnivač speleološkog podod-
sjeka SO-a PD-a Dubovac u Vojniću umro je 
2001. Duško Basara, također nekad tehnolog u 
Jugokeramici, poslije Oluje (1995.) živi u Beogradu. 
Bogdan Milovanović, skladištar u Jugokeramici, 
oduzeo si je život 1988. Inženjer Alaga Miljković, 
direktor rudnika barita Velika Kladuša, poslije 
generalni direktor Agrocommerca, umro je 2012. 
u Velikoj Kladuši. Rudar Suljo Pozderac umro je 
prirodnom smrću 2004. Rudar Sulejman Murtić 
ubijen je 1993. u Bosanskoj krajini kao pripadnik 
vojske Fikreta Abdića. Hasan (nepoznata prezi-
mena) bio je ranjen kao pripadnik V. korpusa BiH 
nedaleko od Bužima, a umro je 1995. 

Poslije odlaska u rudnik barita, o kojemu je 
ovdje riječ, uveli smo u program speleoloških škola 
u Karlovcu obvezan posjet rudniku Kanižarici kod 
Črnomlja u Sloveniji.

Druga subota u siječnju
Godina je 1972., druga subota u mjesecu siječnju. 
Prema dogovoru, skupila se nas četvorica: Damir, 
Duško, Bogdan i ja. Zborno mjesto bilo je ispred 
tvornice u Vojniću. Jutro vedro, bez oblaka, a hlad-
noća grize, pa grize, obraze, uši, prste. U auto smo 
još jučer složili svu opremu; šljemove, naprtnjače, 
sponke, užad, kladiva i dr. Ugrijali smo se u obli-
žnjoj krčmi (Damir kaže »pričestili«), po starom 
kordunaškom običaju – čašicom brlje za jednu, a 
zatim još jednom za drugu nogu i zatim krenuli 
prema Krstinji.

Debela mrazina pokriva polja i livade. Nigdje 
snijega. Auto stenje dok se pretovaren opre-
mom uspinje prvim strminama iza Miholjskog. 
Nedaleko od uočljive gradine Krstinje obasja nas 
zubato sunce iz maglom pokrivene Bosanske 
krajine. Magleni brežuljci ili... magleno more! 

Maglene grdosije valjaju se nebom, poniru, uzdižu 
se. Mašta se pretvara u stvarnost, a stvarnost u 
maštu. Prema jugu se ljeska zasniježena piramida 
Ličke Plješivice. Spuštamo se vijugavom cestom 
u Krstinju, oveće mjesto na našem putu. Umjesto 
prema Gejkovcu, skrenuli smo na seosku kaldrmu, 
zapravo smrznutu blataru, u smjeru Štakorovice. 
Zastajemo ispred drvene kuće usred sela. Duškov 
nas je otac već očekivao. Ulazimo u toplu kuhinju 
gdje nas čekaju sir, vrhnje, topao kukuruzni kruh 
i kipuća varenika, a jaja se pekla kao da dolazi 
brigada speleologa. Pijemo kliparu (kordunašku 
rakiju od kukuruza). Navalili smo na doručak i 
raspričali se o svojoj današnjoj akciji.

Ostavljamo Štakorovicu i ljubaznoga 
Duškovog oca te nastavljamo cestom koja se 
provlači južnim obroncima Petrove gore. Bukove 
šume penju se blagim hrptovima planine, a ispod 
su nepregledna polja sasušene paprati. Mraz bježi 
pred suncem. Iz rijetko razasutih drvenih kuća, 
razbacanih u udolinama ili po brežuljcima, izlaze 
uski, plavičasti dimovi pokazujući da ovdje još 
uvijek ima ljudi. Kod potoka Svinice već osjećamo 
dah Bosne. Prolazimo pokraj četverokutnih kuća 
s krovovima od po četiri jednakokračna trokuta.

Stižemo do mosta na rijeci Glini, gdje je i 
raskrižje putova. Sjeveroistočno cesta vodi preko 
Gejkovca za Topusko. Preko mosta – Bosna, 
zamalo Velika Kladuša. Glina se probija između 
obronaka Petrove gore i brda Resna na bosanskoj 
strani. Zastajemo. Izlazimo iz auta. Hladno je. 
Opet smo u sjeni brda. Ima čak i pravog snijega. 
Širina rijeke je tridesetak koraka. Glina, koja izvire 
nedaleko od sela Kremena, bliže Slunju, postaje 
ovdje snažnija i brza. Prozirnozelena voda odbojna 
je kao i hladno zimsko jutro. Na granici smo 
Hrvatske i Bosne. Prelazimo most i dolazimo do 
uprave rudnika barita na desnoj obali Gline. 

Prema dogovoru, čeka nas Alaga. Toplina 
njegove radne prostorije opušta nas u trenutku. 
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Srdačno se pozdravljamo. Sjedamo, uz obvezni 
konjak, ali ne običan Badelov brendi, nego pravi 
francuski curvoisier. Nastavljamo razgovor koji 
smo započeli prije nekoliko dana. Razgovaramo 
o rudarstvu i speleologiji, špiljama, pono-
rima, rudarskim oknima, o vodi, blatu i vlazi... 
Govorimo o opasnostima koje vrebaju u tim 
prirodnim i umjetnim hodnicima i šupljinama. 
Stiže nekoliko rudara i naš današnji vodič Suljo. 
Radoznalo slušaju priče o našim istraživanjima. 
Nikako im nije jasno da postoje ljudi koji bez 
novčane naknade dobrovoljno istražuju podze-
mlje. Jer ako mornarski kruh ima sedam kora, 
sumnjamo da je ovaj rudarski manje vrijedan ili 
da ima manje kora.

Spuštamo se prema Hrvatskoj
Presvlačimo se u kombinezone, stavljamo šljemove 
na glavu i krećemo prema glavnom oknu, penjući 
se nekih pedesetak metra uzbrdo. Dolazimo na 
ulaz i palimo karbitke.

Šestorica krećemo u utrobu rudnika. Rudari 
nas još uvijek promatraju s nevjericom. Uzbuđeni 
su kao i mi. Mi zbog radoznalosti, a oni zbog 
spoznaje da postoje ljudi koje zanimaju vlažni, 
blatni, podzemni prostori. Nestaje dnevne svjetlo-
sti i gubimo se u mraku. Svjetla karbitki osvjetlja-
vaju nam put. Hodamo po pragovima rudničkih 
tračnica. Kako silazimo niz rov, zrak je sve topliji. 
Predvodi nas Suljo. Navodi koliko ima ulaznih 
okana, kolike su dužine svih hodnika, objašnjava 

kako se kopaju i produljuju hodnici, gdje se stav-
ljaju potpornji i polažu tračnice, a gdje se postav-
ljaju crpke za vodu. Slušamo ga upijajući svaku 
njegovu riječ. Silazimo sve niže u splet hodnika. 
Nailazimo na prvu, a zatim na drugu skupinu 
rudara. Svako smo malo na nekom raskrižju 
hodnika. Čujemo nekakav štropot. Uši traže odgo-
vor. Štropot je sve jači i pretvara se u zaglušu-
juću buku. Suljo nas upozorava da se maknemo 
s tračnica. Iza zavoja se pojavljuje snažno svjetlo, 
približavajući nam se. To je rudarska željeznica. 
Prolaze nebrojeni vagončići puni baritne rudače.

Pogledam na sat. Već smo više od jednog sata 
u rudniku! Dolazimo u hodnik gdje rudari kopaju 
pijucima, produžujući ga. Drugi utovaruju rudaču 
u vagonete. Blokovi lomljive stijene ruše se pred 
nama. Vadimo rukama komade bijelog barita iz 
razmrvljene stijene. Kako li je samo težak!

– Mi pratimo žilu. – začujemo Suljin glas 
– Kako se pruža baritna žila tako i naš hodnik. 
Napuštamo rudare i nastavljamo. Silazimo još 
niže.

– A gorski udari? Ima li ovdje gorskih udara?
– E, na sreću, toga ovdje nije bilo otkako ovdje 

radim – odgovori Suljo i nastavi zamišljeno: – Bilo 
je to jednom u Brezi prije sedamnaest godina. 
Bili smo na tri stotine metara dubine i kopali 
»crno zlato«. Krvavo je to zlato, krvavo. Zastane i 
nastavi: – Najednom smo osjetili neko čudno titra-
nje zraka, zatim jezivi lom. Zvuk, šištanje, posvuda 
u trenutku mrak. Protrnuli smo. Strah se uvlači u 
tijelo. Juri kroz kosti, mišiće, kožu, tisuće uboda, 
bocka ih. Nešto se događa, sijevne mozgom. 
Svuda muk, tišina. Svjetla naših električnih svje-
tiljki još uvijek svijetle, razbijaju tamu. Okrećemo 
se. Znamo da se opasnost približava, ali odakle, i 
kamo ćemo mi? Što ako pogrešno procijenimo?

– Da krenemo u onaj desni hodnik? – pokaže 
Suljo rukom nadesno, zatvorivši oči. Ponovno 
proživljava one trenutke. Neka nelagoda prostruji 
tijelom.

Otvori oči i kaže: – Iz moje se smjene četvero 
kamerada ugušilo u blatnoj glini. Imao sam sreću, 
veliku sreću što sam se spasio.

Voda kaplje niz stijene hodnika, a na dnu 
gnjecava kaljuža. Suljo krene dalje. Spuštamo se 
po kosini. Čelična užad izvlači iz mraka vagonet 
pun rudače. Zvukovi su čudni, izvanzemaljski. 
Vagoneti stenju kao živa bića. Smiju se, cvile, 

Most na Glini nedaleko od Maljevca. U pozadini cesta prema 
rudniku
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škrguću zubima, pa opet plaču. Kakva mašta, je 
li? Priljubljujemo se uza stijenu. Prekrcani vagonet 
prolazi mimo nas i gubi se prema izlazu. Duško 
pokuša krenuti po tračnicama, ali Suljo se ispriječi 
ispred njega zaustavivši ga:

– A ako pukne uže, bolan? Pogleda prema 
gore, a onda u Duška. Duško se povuče u zaklon. 
Kada se zvuk izgubio, nestao, krenemo dalje. Čuje 
se samo naše dahtanje, disanje i muklo odzvanja-
nje koraka.

Dolazimo do nakošenog hodnika. Još jedno 
raskrižje. Ovdje nailazimo na poprečni hodnik 
do koljena ispunjen vodom. Samo se u čizmama 
može dalje.

A sada idemo l’jevo u ’Rvatsku 
– Želite li dalje? – upita nas Suljo.
– Da, da, da, da, da, da… – odzvanjaju hodni-

kom naši glasovi. Ali kako? Čizme ima samo Suljo. 
Istovremeno mi naviru misli, jednoglasna želja 
sviju nas... krenuti dalje. Što je to u čovjeku da 
ne preže ni pred čime, da ide, srlja u nepoznato? 
Nešto što je jače od razuma. Radoznalost? Potreba? 
Želja da se prkosi opasnosti, pa čak i smrti?

Suljo se izgubi u mračnom vodenom kanalu. 
Ostajemo sami. Začujemo rad vodene crpke koja 
naočigled isisava, srče vodu iz poplavljenoga 
kanala. Čekamo. Hodnik je u trenutku bez kapi 
vode.

– A kamo ode ta voda? – zapita Bogdan ne 
vjerujući očima i čudeći se brzom nestanku blat-
njave vode.

– A vrag bi ga znao! – netko dometne.
– A, kamo bi nego gore u Glinu – odgovori 

Damir. U to se čuje Suljino gackanje po hodniku 
kako dolazi.

– A, koliko smo pod zemljom? – zapita Damir.
– E, ima oko stotri’est metara – odvrati Suljo 

i nastavi: – A sada idemo l’jevo u ’Rvatsku. Tako 
nas je baritna žila natjerala. Krenuli smo.

– A, ako dođe voda? – zapita Damir.
– Hm, neće, odnosno može, ali neće – bio je 

Suljin uvjerljiv odgovor. Svakom su se očitavale, 
vrzmale i vrtjele svakojake misli u glavi, kao ta 
Damirova, ali ostajale su u nama. U taj čas zasta-
nemo. Suljo gleda prema stropu. Pogledasmo i 
mi. Netko strese glavom. Kapnula mu je kap vode, 
vjerojatno na čelo ili u oko. Tiha psovka i opet 
muk. Svuda se cijedi voda iznad nas.

Prešli smo granicu
– Nalazimo se točno ispod korita rijeke Gline, ispod 
njezina dna – kaže Suljo odmjerenim glasom. To 
je razmeđa Hrvatske i BiH. Bili smo iznenađeni, 
zatečeni, prestrašeni i presretni u istom trenutku. 
Zakoračimo još jedan korak. Neko čudno, zastra-
šujuće zadovoljstvo prostruji našim tijelima. Ušli 
smo u Hrvatsku, ispod zemlje! Nekoliko desetaka 
metara iznad nas teče i huči tamnozelena hladna 
rijeka, nad zemljom, s obalama preko kojih smo 
prolazili dva sata prije. Tu se negdje gore nalazi i 
most. I kuće, i cesta što vijuga, kojom smo se vozili 
tu iznad! A mi ovdje dolje, u vlazi i blatu, čujemo 
samo kapanje vode, svoje disanje i poneko kašljanje.

Osjećamo oštar miris neizgorenog acetilena iz 
karbitke. Titrava svjetla na našim kacigama rastje-
ruju tu upravo odbojnu tamu oko nas. A gore? 
Iznad glave stijene, oko nas stijene. Stojimo u tom 
dugačkom, ljudskom rukom prokopanom krivu-
davom hodniku koji slijedi žilu baritne rudače. 
Koliko je znoja i vremena utrošeno da se izvuku 
tisuće i tisuće kubika rudače? Koliko je stijena 
razmrvljeno zajedno s jalovinom da sve stigne na 
površinu? Pogledavamo se nas šestorica, a pogledi 
nam zrakaju unaokolo i kruže tražeći neku puko-
tinu jer možda...

A ako stijene popuste, ako se strovali strop, a 
bujica vode iz one gore nadzemaljske rijeke jurne 
dolje u dubinu u ove ljudskom rukom stvorene 
pukotine!? Podavit ćemo se kao miševi ili štakori. 
Tjeskoba je oko srca. Želimo što dulje zadržati zrak 
u plućima. Tijesno je i u onom posljednjem, najsi-
ćušnijem plućnom mjehuriću. Ne govorimo ništa, 
ali uzbuđenost i napetost rastu, osjećaju se na licu, 
tijelu. Mišići su napeti kao lukovi prije izbačaja 
strijele. Šutimo, a uši strižu, okreću se oko svoje osi 
i hvataju svaki sumnjiv šum ili zvuk. Kapljice vode 
odzvanjaju na tlu kao udarci teškog bata.

– Idemo dalje – prodrma nas iz razmišljanja 
Suljin glas i prebaci u stvarnost. I krenuli smo iz 
Bosne u Hrvatsku. Tu smo negdje prešli nevid-
ljivu crtu, granicu. Nema upozorenja, nema ploče, 
nema ničega. Hodnik se širi i pretvara u osrednje 
veliku dvoranu.

– Ovdje desno je cesta, lijevo je ono polje, 
sprijeda se vide one tri kuće. Tamo je most preko 
Gline, a ovdje vidite red stupova za elektriku – 
govori Suljo pokazujući rukama sad lijevo, sad 
desno. Ništa ne vidimo, jer i ne možemo vidjeti. 
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Zurimo u taj mrak kao da smo »gore«, slušajući 
Suljina objašnjenja. Čudno je kako se čovjek može 
snaći kao da je na površini zemlje!

Susret u podzemlju
Iza jednog zavoja, dok smo se dalje spuštali, 
nađemo se u golemoj podzemnoj šupljini. Na 
dnu ugledamo svjetla, krmežljiva kao duše što 
izdišu prije samrtnog hropca. Prilazimo bliže. Pa 
to su svjetla na kacigama rudara! Kopaju, lome 
stijenu, pune vagonete. Ispred nas se pojavi u 
stijeni oko dva metra široka bijela baritna žila. 
Svjetluca. Kopanje se prekida. Razrogačenih očiju 
promatramo znojne, blatne rudare. Gledaju nas sa 
čuđenjem. Vjerojatno djelujemo kao bića s drugog 
planeta. Među nama odmah prepoznaju Sulju.

– Zdravo, drugovi! – obrati im se Suljo.
– Zdravo, drugovi! – rukujemo se kao stari 

prijatelji. Tapšamo se po ramenima, a prvi se put 
vidimo! Kako neposrednost i ljudska bliskost 
postaje brza i trenutačna u zemljinoj utrobi! 
Sjedamo na odvaljene stijene. Vadimo cigarete. 
Netko traži šibice. Duško pali prvu, drugu, treću, 
ali ništa. Ovlažile se od vlage u zraku. Netko skida 
kacigu s glave i palimo cigarete plamenom. Kada 
su Haso i Sulejman čuli tko smo i zašto smo došli 
u rudnik, zanijemili su od iznenađenja.

– E, – kaže Haso povukavši dim u sebe – lako 
je ovdje raditi. Možeš zapaliti cigaru kad ‘oćeš, 
bolan. Možeš osjetiti dim, uvući u sebe punim 
plućima. Uživancija!

– Ali majku mu… – i promrsi kletvu – kad 
sam, bolan, kopao u Kaknju ugljen, osam sati 
ništa. Kresneš li, tako mi Alaha, odosmo svi u 
ahiret. Tamo ti je bolan ugljena prašina, proždire 
pluća, osjećaš je u nosu, lijepi se na tijelo, za vrat, 
pod mišku, u oči, davi te. Znojiš se, vruće je tamo 
dolje. Tako svaki dan. I onda jedna varnica, iskra 
i bum... i evo ti eksplozije. Bilo je to...

Bez riječi slušamo Hasu kako govori o eksplo-
ziji ugljene prašine prije desetak godina.

– Tada ih je dvadeset poginulo, sreća da nije 
nas više. A ja sam se slučajno izvuk’o. Pisalo je i 
u novinama.

– A koliko, Haso, imaš djece? – izlane više 
slučajno Damir.

– Sedmero brate; Behija, Fuad, Muhamed, 
Refik, Razija, Suljo i Zarif – odvrati Haso.

– A plaća, mislim, koliko zaradite? – opet će 
Damir.

– E, to zavisi o normi. Pedes’t vagoneta za 
osam sati. Tol’ko moraš. Ako je stijena mekana, 
a žila bogata, može i više. Glavno da su svi siti, a 
ja da imam za duvan i rakiju – nasmije se Haso. 

Rudari guraju vagonete do »stanice«
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U tom smijehu bilo je i gorčine. Nevidljiva je, ali 
se osjeća.

– A vi idete u pećine? – nastavi Haso. – A što 
tamo tražite? Blago? Zlato? – zapita radoznalo.

– E, moj Haso. Vi ovdje, a mi ondje. Svaki 
kopa u svojim galerijama, hodnicima i ponorima.

Pomislim kako je u našim pećinama i pono-
rima »lijepo«. Dobro, i tamo ima blata, vode i vlage. 
Svi ti hodnici, galerije, dvorane, šupljine, jezera, 
potoci, bezdani u bezdanima, raznobojne sige u 
vremenu i prostoru stvarane su u prirodnim odno-
sima, povezano, usklađeno. A ovdje? Ovdje učiniš 
krivi otkop i uruši se cijela stijena ili svod iznad 
glave. Od nekuda, iz nevidljivih propusta iznenada 
voda ili žitko blato. Rudarski potpornji drže te 
hodnike, čuvaju ih od mogućeg urušenja dok njima 
stalno, u dvije smjene, prolaze rudari i vagoneti.

– A bolan, ima li u tim pećinama zmija, 
paukova, sakriva li se zvjerad? – opet će Haso 
radoznalo.

– Nema Haso, nema ničega od toga, – odvra-
tim – samo šišmiši, neki crvići i sitni, mali i 
veći, divni kameni ukrasi. Ima i jezera i gole-
mih dvorana, velebnih, prekrasnih. Jesi li čuo za 
Postojnu, Jopića pećinu?

A koliko vas plaćaju?
– Za prvu jesam, a za ovu drugu, jok, nisam 

– odgovori kratko, a onda upita: 
–A koliko vas plaćaju što idete u te jame?
– Ne plaćaju nas, idemo iz radozalosti. To nas 

zanima, istražujemo.
– I ne plaćaju vas? – zapita s nevjericom 

Haso klimajući glavom. – I idete dolje džabe? – sa 
čuđenjem odmahne rukom misleći valjda da smo 
benasti.

– Ne bih ja iš’o dolje džabe, možda za mil’june, 
znaš bolan, za mil’june – govoreći više za sebe 
nego za nas. Pogled mu je bio nekako zamišljen.

– E, ima pored mog sela neka ogromna rupe-
tina, pet ili šest kilometara otuda. Zaglavilo je 
tamo već mnogo ovaca i Suljina krava pred dvije 
godine. Bezdan. Bacali smo kamenje unutra, a ono 
udara, lupa, zvoni o stijene i zanijemi negdje u 
dubini – pokazujući rukom smjer prema jami. – A 
kažu naši stari da su u toj rupetini skrivali razboj-
nici svoje zlato, pljačkajući nedužnu raju, ali i age.

– Upravo u tu tvoju rupetinu idemo kada 
iziđemo iz rudnika – odgovorim mu.

– Idete!? Idete tamo!? E, ne bi ja išao, bolan, za 
mil’june. Bolje ovdje kopati nego ići u ono đavo-
lje ždrijelo, što ždere ovce i zvjerad – odvrati on 
samouvjereno.

Razgovor se približavao kraju. Tjera nas 
vrijeme. Čeka nas istraživanje Hasine »rupetine«, 
kako ju je nazvao. Rukovali smo se s rudarima i 
krenuli uzbrdo hodnikom.

– Sretno! – povičemo.
– Sretno, kameradi! – odvrate Haso i Sulejman. 
Čudno su i toplo odzvanjale te riječi od stijena 

i nestajale u mraku. U tom SRETNO, u toj jedi-
noj riječi izražene su sve želje, nadanja, upozore-
nja i strahovi. Vratiti se živi i zdravi među svoje. 
Rudarski je to pozdrav koji mnogi rudari neće više 
izgovoriti. Progutala ih zemlja, voda, blato, smrvila 
ih stijena ili raznijela eksplozija. Ostavili smo te 
bezimene rudarske heroje koji su bili prisiljeni 
tražiti svoj kruh u ovoj tmini, zabiti i vlazi.

Penjemo se prema izlazu. U daljini se pojav-
ljuje sitna bijela točka. Sve je veća, veća i veća... Na 
izlazu smo iz okna. Sunce nas je obasjalo neobič-
nom žestinom. Zaboljele nas oči. Žmirkamo 
očima privikavajući se na dnevnu svjetlost. 

Ispod nas teče tamnozelena Glina, desno je 
cesta za Kladušu, lijevo ono veliko polje, napri-
jed one tri kuće u Hrvatskoj, zatim most, a ovdje 
redovi električnih stupova. Točno kako nam je 
Suljo pokazivao i objašnjavao tamo dolje.

Izlaz iz petog rova
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Križni put iz Donje 
                 Planine na Lipu

Klara Jasna Žagar, Sesvete

Zadnja je ovogodišnja zimska, ujedno i 
Pačista nedjelja. Vrijeme je to kad se plani-
nari vjernici na osobit način pripremaju 

za najveći kršćanski blagdan Uskrs prisjećajući 
se Kristove muke na Križnom putu. Križni put 
na Lipu upravo druge korizmene nedjelje plani-
nare vjernike na osobit način podsjeća na Isusovo 
preobraženje na gori Tabor. U Novom je zavjetu 
zapisano da se Isus s apostolima Petrom, Ivanom 
i Jakovom popeo na visoku goru da se na njoj 
pomoli. Ime gore se ne spominje, no smatra se da 
je to gora Tabor. Kad su došli na vrh, Isus je potra-
žio samotno mjesto i molio se. Apostoli su također 
molili, ali su zaspali. Kad su se probudili, ugle-
dali su veličanstven prizor Isusova preobraženja. 

Njegovo je lice zasjalo kao  sunce, a haljine mu 
bijahu bijele poput svjetlosti.

S osmijehom na licu čovjek pomisli na svoju 
goru Tabor na kojoj će i sâm zasjati poput sunca, 
lica bjelja od snijega. I ne mora to biti visoka gora. 
I ne mora dostići vrh nakon duga hodanja noseći 
tešku naprtnjaču na leđima. Dovoljni su čisto 
srce, najdraža planina i ljudi dobrih namjera koje 
nerijetko u njima drijemaju i čekaju priliku da 
postanu izvor pravoga života. U tom zajedništvu 
ljudi prihvaćaju jedni druge nastojeći svoju zajed-
ničku ljubav učiniti vidljivom.

Križni put počinje kraj crkve svetog Jurja u 
Donjoj Planini. Planina se u pisanim povijesnim 
izvorima prvi put spominje već 1209. kao »mjesto 

Uspon hodočasnika iz Donje Planine na Lipu
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koje se naziva Planina«. Početkom 13. stoljeća 
viteški red Ivanovaca je u podnožju gore Lipe 
podigao samostan i crkvu svetog Jurja. Najnovija 
su istraživanja pokazala da je Planina pripadala 
križonoscima svetoga Groba jeruzalemskoga, 
srednjovjekovnom redu koji je imao svoje sjedi-
šte u Glogovnici. Planina je u srednjem vijeku bila 
zaseban posjed, najvjerojatnije templarski, koji 
je morao imati svoje središte, a sve upućuje na 
»umjetni« brežuljak Gradec. Potkraj 19. stoljeća 
stariji su ljudi u Kašini pričali o »poganskom« 
gradu kod Planine od kojeg je danas ostao 
jedan zaselak nasuprot crkve koji se naziva »pod 
Gradom«, gdje je nekad bio i ribnjak.1 

Pogledom na goru Lipu i vršak Tepčine špice 
iza nje čovjek shvaća da je to mjesto savršene tišine 
koje treba sačuvati od buke svakodnevice, mjesto 
na kojem će oslobođen od okova uspjeha, taštine 
i slabosti sagledati što je mislio, govorio i činio i 
postati prijatelj samome sebi i drugim ljudima. 
Tišina i molitva često su pravi put do samospo-
znaje. Vidici koji se otvaraju na mirnu zagorsku 

1 (2019) Planina Donja [online]. Dostupno na: https://
hr.wikipedia.org/wiki/Planina_Donja [18. ožujka 2019.]

stranu, pitome prigorske brežuljke i Zagreb koji 
kao da još uvijek spava u izmaglici suviše topla 
zimskog dana bude u čovjeku želju da jednostavno 
kaže čovjeku pored sebe: »Nije li ovo baš lijepo?!«

Povrh Ivićeve livade staza ulazi u šumu, a s 
njom i postaje Križnog puta. Šuma je još uvijek 
smeđa i prozračna, a drveće golih grana. Tek 
poneka sjenica ili slavuj zapjevaju odu proljeću, a 
šumarice, jaglaci i visibabe okreću glavice toplim 
sunčevim zrakama. U osami planine, na putu 
Kristove muke čovjek osjeti potrebu sagledati 
sâmoga sebe u odnosu prema svijetu i ljudima 
koji su mu dani za prijatelje i životne suputnike na 
ovom komadiću Zemlje koji nosi u srcu. Drveće 
oko njega izgleda jako i postojano, ali ono išču-
pano s korijenom i bačeno niz padinu opominje 
ga da su vjetar i oluja ponekad jači, a kad se smire, 
ozlijeđeno drvo više se ne može uspraviti. Duh mu 
je ostao nesalomljiv, ali nije se čvrsto ukorijenilo u 
zemlju iz koje je poniklo. Čovjek zamišljen promi-
šlja o snazi vlastita korijena kad se njegove grane 
zanjišu i povijaju na vjetru vremena.

Sa svakim daljnjim korakom po prilično 
strmoj stazi prema vrhu vjetar postaje sve snažniji, 
a sunce zagrijava zrak poput žeravice, neobično 

Postaja križnog puta
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za ovo doba godine. Isus na svom Križnom putu 
pod teškim križem trpi bol i poniženje. Čovjek 
ima potrebu nešto reći, ali ne govori ništa. 
Brzopleto izrečene riječi mogle bi proizaći više 
iz njegove vlastite tjeskobe, nego iz suosjećanja 
prema čovjeku koji pred njim trpi. Čovjek može 
reći: »Radujem se što sam danas ovdje.«, ali to isto 
može reći šutnjom punom razumijevanja. Može 
samo sklopiti oči i pomisliti: »Ja sam uza te, mislim 
na tebe i volim te.«

Križni put završava veličanstvenim klanjanjem 
križu kraj Kapele hrvatskih mučenika pod vrhom 
Lipom (709 m). Kapela pripada župi svetog Petra 
i Pavla u Kašini. Izgrađena je na slavu i čast hrvat-
skim mučenicima koji su kroz povijest ubijeni ili 
pali za Hrvatsku. Građena je od 1994. do 2000. 
godine zalaganjem i marljivim radom župljana i 
planinara iz HPD-a Lipa iz Sesveta pod vodstvom 
njihova tadašnjeg predsjednika Josipa Rukavine. 
Posvećena je na blagdan svete Katarine. Na kraju 
Križnog puta sveta je misa. Srce se otvara Božjem 
glasu, a riječi prodiru u dušu i vode je do dubo-
kih, skrivenih izvora iz kojih će poput žubor-vode 
poteći ljubav, utjeha i snaga.

Čovjek dodiruje nebo, a nebo čovjeka. Dodir 
je uvijek težnja ljubavi. Ruka na ramenu, polju-
bac u čelo. Dodiri čovjeka podižu, smiruju, liječe. 
Lijepi su poput svitanja novog dana. Čovjek je 
zahvalan za svu ljepotu koju je doživio i pun nade 
očekuje novo proljeće. Izgubljena se radost vraća u 
njegov život. U trenutku rastanka u planinarskom 
domu na Lipi čovjek kaže: »Ne budite tužni! Danas 
smo zajedno malim koracima ljubavi prevalili dug 
i lijep put.«

Lipa

Misno slavlje kod Kapele hrvatskih mučenika na Lipi
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17. šibenska speleološka škola 2019.
SO HPK Sveti Mihovil iz Šibenika od 2003. redo-
vito održava speleološku školu. Škola se provodi po 
programu školovanja Komisije za speleologiju HPS-a. 
Ove godine, škola je organizirana od 5. ožujka do 9. 
travnja. Bila je to 17. speleološka škola HPK-a Sveti 
Mihovil. Upisalo se devet polaznika, a sedam njih steklo 
je naziv speleološki pripravnik nakon brojnih teorijskih 
predavanja, projekcija filmova sa speleološkom temati-
kom te 10 dana praktične nastave (5 vikenda) na tere-
nima Promine, Civljana, Karina, Planjana i Crnopca.

Tijekom praktične nastave polaznici škole su 
naučili uzlove, izradu sidrišta, usvojili klasične i suvre-
mene tehnike kretanja po užetu te izradili topograf-
ski nacrt. Posjetili su špilju Lilušu na Promini, rudnik 
Kalun kraj Drniša, Rudelićevu špilju kraj izvora rijeke 
Cetine, jamu Jamar (–100 m) kraj Unešića i jamu Kita 
Gaćešina (do cca –130 m) na Crnopcu.

Voditelj je bio Jure Šarić, suvoditelj Hrvoje 
Petričević. Školarina od 500 kuna pokrivala je troš-
kove amortizacije opreme korištene u praktičnom 
dijelu i troškove nabavke 5 metara duge zamke. Novi 
speleološki pripravnici su: Anđela Gracin, Antonio 
Brčić, Eugen Ercegović, Jelena Mandić, Mario Jandrić, 
Leonardo Grubelić (svi članovi HPK-a Sv. Mihovil) i 
Zrinka Dujić (PK Teton).

Zahvaljujući svim članovima SO HPK-a Sv. Mihovil 
koji su nesebično pomagali tijekom škole, kao i ogra-
ničenom broju polaznika, postignut je visok stupanj 
sigurnosti i pruženog znanja. 

Svečana dodjela diploma uz zakusku i druženje 
koje je potrajalo do sitnih noćnih sati održana je u 
planinarskoj kući Alat. Aida Barišić

Polaznici 17. speleološke škole SO HPK-a Sveti Mihovil 
na dodjeli diploma
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Speleolozi u jami Kita Gaćešina - Draženova puhaljka na Crnopcu, najduljem špiljskom sustavu u Hrvatskoj
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Proljetno trčanje i hodanje po 
Međimurskom planinarskom putu 
Postoji jedan dan u godini kada Međimurski planinarski 
put osvane ukrašen crveno bijelim trakicama izvješe-
nim po granama, dan za koji pripreme traju mjesecima 
unaprijed, dan kada nam je (osim Vincekovog pohoda) 
najvažnije lijepo vrijeme i dobra atmosfera. To je dan 
kad Međimurski planinarski put živne, kad na relaciji 
od Čakovca do Štrigove susrećete ljude, mlade, stare, 
djecu u šarenim dresovima, s minijaturnim ruksacima, 
ili bez njih, kada hodaju, trče, skaču, osmjehuju se foto-
grafima. Svi imaju širok osmijeh i izraz sreće na licu, 
bez obzira na broj prijeđenih kilometara, umor i teške 
noge... To je dan kada se mobiliziraju sve volonterske 
snage na relaciji od Čakovca do Štrigove, vatrogasci, 
udruge, općine, službe, ljudi dobre volje... To je dan 
kada vlasnici kuća i vikendica spontano iznose stolove 
i nude osvježenje umornim trkačima - dan kada se 
održava »Međimurski trail«...

Prvi Međimurski trail održan je 2018., na Uskrsni 
ponedjeljak, da bi se uveličala manifestacija svečanog 
otvaranja novog, revitaliziranog i djelomično izmi-
jenjenog Međimurskog planinarskog puta. Kad se 
Planinarsko društvo Železna Gora nažalost ugasilo, 
brigu oko MPP-a preuzeo je PD Bundek iz Murskog 
Središća. Cijela staza je pregledana, odlučeno je da 
se svi dijelovi koji idu po asfaltu presele na poljske i 
šumske putove, da se obnove sve markacije i očiste 
kritični dijelovi. Napravljeni su nov dnevnik MPP-a i 
nove značke. Izrađeni su također novi žigovi i postav-
ljeni na kontrolne točke umjesto starih koji su bili po 
ugostiteljskim objektima. Napravljene su nove ploče 
i putokazi i put je poprimio svoj pravi oblik i izgled 

(dakako, uvijek ima mjesta za poboljšanja i na tome 
se konstantno radi). Na kritičnim usponima postav-
ljeni su fiksirani rukohvati, a u šumi kod Brezje preko 
potoka, gdje se prije preskakivalo kako je tko mogao, 
postavljen je mostić. Snimljen je GPS zapis puta i sve 
je lijepo i uredno, zajedno s visinskim profilom staze, 
objavljeno na Bundekovim web stranicama. Na pripre-
mnim sastancima odlučili smo dan otvaranja uveličati 
organizacijom 1. Međimurskog traila jer takve utrke još 
nije bilo u Međimurju.

Bilo nam je prvi put, učili smo i skupljali iskustva 
od drugih, kao i svoja s drugih utrka. Ekipa je bila 
iznimno motivirana i rezultati nisu izostali. Očekivali 
smo stotinu ljudi, a na kraju je na prvom trailu trčalo 
305 trkača. Ukupno njih 196 bilo je na kraćoj stazi od 
Čakovca do crkve u Svetom Jurju na Bregu, a 109 na 
dužoj utrci od Čakovca do Štrigove. Pridružili su nam 
se i brojni hodači. Iznenadio nas je odaziv, iznenadile 
su nas dobre vibracije, spontani izrazi oduševljenja i Start u Čakovcu

Trkači na Međimurskom planinarskom putu
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zadovoljstva od strane trkača i hodača koji su došli iz 
raznih krajeva Lijepe Naše, kao i iz Slovenije i Mađarske. 
Nakon takvog ushita odlučili smo da naš trail postane 
tradicionalan. A to je staza koju mnogi podcjenjuju... 
Međimurje je ravno, kažu... a onda dođu na trail i 
shvate da je put dug 26,5 km, da se na tome putu skupi 
i do 900 metara visinske razlike i da Međimurje u stvari 
uopće i nije baš tako ravno kao što mnogi misle.

Sedmoga travnja ove godine PD Bundek organizi-
rao je 2. Međimurski trail. Bilo je lakše jer smo mnoge 
stvari već znali, ali ipak, čovjek uči dok je živ. Nije lako 
organizirati utrku koja ima dva cilja, dva termina i tri 
mjesta prijava i podizanja paketa, gdje se ljudi prijav-
ljuju i svoje automobile ostavljaju na cilju, a naši auto-
busi ih voze na start, gdje nastojimo izaći svima u susret 
i milijun problema rješavamo u hodu... Neki startni 
paketi dođu na krivu lokaciju, neki trkači u zadnji čas 
mijenjaju lokacije podizanja, neki mijenjaju dužine 
utrka... a sve se to rješava u hodu...

I onda dođe taj dan, dan za koji živite i radite dva 
mjeseca prije. Prognoze su bile svakakve, ali dan je bio 
savršen. Red oblaka, red krasnog sunca, ni pretoplo, ni 
prehladno, lagani povjetarac osvježavao je trkače. Sve je 
bilo na svom mjestu spremno za trku. Okrjepne stanice 
bili su opskrbljene i spremne, punktovi za prijavu tradi-
cionalno u gužvi, startni balon se napuhava u centru 
Čakovca. Skupljaju se prvi trkači, sreću se stari prijatelji 
i upoznaju novi, komunikacijski kanali rade do usija-
nja, ali sve funkcionira... Slučajni prolaznici gledaju 
što se događa. Skuplja se sve više trkača, dolaze prvi 
autobusi i trg se puni. Svi s nestrpljenjem očekuju start 
i utrku, nekima su bitni rezultati, nekima vrijeme, neki 
žele popraviti svoja vremena od lani. Oni najbrži su u 
prvim redovima, hodači na kraju iza svih. U trkaćem 
svijetu svi se više-manje znaju, ali uvijek ima mjesta 
i prostora za nova poznanstva. Dolazi trenutak da se 
oglasi startni pištolj, start je točno u 10 po atomskom 
satu na internetu da bi sve štoperice bile usklađene, a 
za svaki slučaj prenosi se start i preko mobitela da bi svi 
suci bili usklađeni. Kreće vesela povorka trkača, neki 
do Sv. Jurja na Bregu, neki do Štrigove. Brojni mobiteli 
snimaju start. Naši vrijedni fotografi (učiteljica Vera 
Moharić i vrijedne cure i dečki, članovi školske Foto 
grupe),  a tu je i naša neumorna kolegica novinarka i 
planinarka Roberta Radović sa svojim foto aparatom. 
Nakon 44 minuta najbrži ulaze u cilj na 10 km, a za 
njima i svi ostali na kraćoj utrci, dok oni na dužoj već 
hitaju ljepšim dijelom staze prema Štrigovi. Svi redom 
ostaju iznenađeni ljepotama Međimurja, kojih nisu 
možda ni bili svjesni. Sve je u cvatu, zelenilu, sve je 
puno smijeha i dobrih vibracija.

Najbržem je do Štrigove ove godine trebalo 2:09:07. 
Namjerno ne spominjem pobjednike jer su u ovoj utrci 
svi pobjednici. Ima tu planinara kojima je ovo prvi trail, 

pravih trkača, šetača, tu je i naš Međimurac Nenad 
Šajnović koji je u kolovozu prošle godine prehodao Put 
svetog Jakova (Camino de Santiago). Kad on sa svojom 
ekipom prođe, znamo da su svi stigli jer oni hodaju 
da bi uživali i ne žure pretjerano. Na kraju kolone, iza 
zadnjeg trkača, stalno je bila prisutna naša »metla« na 
biciklu koja prati trkače i brine za njih. Za osiguranje 
svih trkača i hodača brinula je i ekipa iz HGSS-a Stanice 
Čakovec, važne prometnice osiguravali su pripadnici 
prometne policije Policijske uprave Međimurske, na 
ostalim lokacijama za sigurnost su se brinuli naši volon-
teri i pripadnici dobrovoljnih vatrogasnih društava i 
mnogi drugi, teško bi bilo nabrojiti sve kockice ove 
kompleksne slagalice.

Vrijeme je poslužilo, dan je bio predivan, uvjeti 
za trčanje skoro pa savršeni, međimurska priroda u 
punom cvatu, zelenilu i sjaju. Nastupilo je ukupno 
270 trkača, 179 na kratkoj utrci i 91 na dugoj, a nakon 
trkača jedan dio MPP-a do crkve Sv. Jurja na Bregu 
prošla je i grupa planinara i hodača, najviše ih je bilo 
naših prijatelja iz HPD MiV Varaždin koji se uvijek 
rado odazivaju na sve naše manifestacije i pohode. 
Mi smo još uvijek nabijeni emocijama i adrenalinom 
i teško je napisati kratak i šturi članak o ovom trailu. 
Hvala svim trkačima, gostima, navijačima, podupira-
teljima, vatrogascima, novinarima, ljudima na okrje-
pnim stanicama, HGSS-u, policajcima na osiguranju, 
fotografima, našim članovima, donatorima, općinama 
Štrigova i Sveti Juraj na Bregu. Organizatori su dali 
sve od sebe, trkači i hodači izuzetno su zadovoljni, 
vjerujemo da ćemo 29. ožujka iduće godine uspješno 
organizirati naš 3. Međimurski trail, iz središta grada 
Čakovca koji će iduće godine nositi prestižnu titulu 
Europskog grada sporta. 

Dubravko Balent

Zadovoljstvo na kraju puta
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Klupska večer Priroda i društvo
Klupska večer Priroda i društvo jedinstvena je takva 
večer u Hrvatskoj. Nastala je u suradnji kultnog split-
skog kluba Quasimodo i HPD-a Mosor. Ideja za ovakav 
tip okupljanja javila mi se dok sam razmišljala kako 
članovima HPD-a Mosor, ali i ostalim ljubiteljima 
prirode i planina, ponuditi neki novi vid zabave. 

Biloga, vlasnika kluba Quasimodo, upoznala 
sam u ljeto 2017. i vrlo brzo smo shvatili da smo na 
istim valnim duljinama. Ime večeri smislila je Marina, 
predivna cura koja svake zadnje srijede u mjesecu, 
sa smiješkom dočekuje naše goste. Kad se tako skupi 
tim ljudi koji žele napraviti nešto novo stvari se brzo 
poklope i dogovore.

Prva planinarska večer »Prirode i društva« bila je 
u listopadu 2017. Prvi gosti bili su prijatelji iz Festivala 
mediteranskog filma Split koji su nam tada prikazali 
jedan od ponajboljih filmova s festivala. U studenom te 
godine Dolores Plastić, Željka Radenović i moja malen-
kost goste su proveli dijelom Camina. Prosinac smo 
dočekali uz DJ Vincija i njegovu nezaboravnu kompila-
ciju muzike te uz kolače i slastice koje smo svi donijeli. 
Godinu 2018. započeli smo predavanjem o Rumunjskoj 
i Transilvanijskim Alpama na koje su nas poveli Sanja 
i Denis Vranješ, a sve kao uvod u godišnji izlet koji 
se održao u kolovozu te godine. Ne trebam posebno 
napominjati da je izlet bio vrlo uspješan i da je ispunio 
naša očekivanja.

Peta večer bila je posebna jer je imala dvostruki 
program. Mosoraš Ivica Sorić predstavio nam je dugo 
očekivanu treću zbirku poezije »Bijeli medvjedi i naran-
časte elipse«, a nakon njega na virtualno putovanje do 
Kanara i najvišeg vrha Španjolske poveli su nas Livia 
Puljak i Željko Bockovac. U ožujku bili smo na Kreti 
s Dinom Markovinom, a u travnju smo završili sezonu 

nastupom benda Eksjurok. Te večeri smo prikupili i 
novac koji smo donirali Udruzi leukemije i limfomi 
Split za opremanje Centra za transplataciju matičnih 
stanica pri Kliničko-bolničkom centru Split.

Nakon ljetne stanke 8. večer Prirode i druš-
tva nastavili smo predavanjem o uspješnim uspo-
nima hrvatskih planinara i alpinista na gruzijskom 
dijelu Kavkaza izvedenima u sklopu projekta HPD-a 
Željezničar pod nazivom »Put ekspedicionizma«. Gosti 
su nam bili članovi ekspedicije Nataša Petrin, Vladimir 
Mesarić i Rene Lisac. Studeni 2018. bio mi je pose-
ban jer smo imali posebne goste, sve od reda legende 
hrvatskog alpinizma: Ivu Kaliternu, Ivu Kaštelančića, 
Vinka Maroevića i Borisa Sirišćevića. Tada smo prika-
zali dokumentarni film »Spitzbergen ‘73.« autora Ive 
Kaštelančića. Bila je izuzetna čast upoznati naše moso-
raše, sudionike 1. splitske alpinističke ekspedicije. 
Moram priznati da su ostavili na mene snažan dojam 

Članovi Mosora na Mont Blancu Iz prezentacije »Otočna odiseja 2019 - Kamena svjetla«
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jer se radi o vrlo skromnim ljudima koji iza sebe imaju 
vrlo velike uspjehe.

Desetu večer ponovno su nas uveseljavali prija-
telji iz Eksjurok benda, baš kako i priliči najveselijem 
mjesecu u godini. Priču o najtežem sportsko-penjačkom 
smjeru u Hrvatskoj u siječnju ove godine ispričao nam 
je Ivan Kuvačić Moco. U veljači nas je Ivan Lovrinović, 
član Mosorovog alpinističkog odsjeka poveo »Drugom 
stranom Mont Blanca«, čime smo obilježili 60-tu 
obljetnicu alpinističkog odsjeka. 13. večeri sredinom 
ožujka poslušali smo priču Željka Bockovca o usponu 
na najviši vrh Južne Amerike. On se zajedno s člano-
vima šibenskog HPK-a Sv. Mihovil i AO HPD-a Mosor 
Antoniom Viljac i Leonardom Grubelićom te Ankom 
Dujić sredinom veljače ove godine popeo na najviši vrh 
Južne Amerike i južne hemisfere.

Krajem ožujka Zehrudin Isaković, novinar, publi-
cist, alpinist, predsjednik Planinarskog saveza Bosne i 
Hercegovine od 2014. do 2018., autor serijala Vrhovi 
Balkana i Front na Soči — 100 godina poslije (oba na Al 
Jazeera Balkans), Mediteranska ogrlica, Mount Everest, 
Priče sa Divljeg Zapada i Avantura Akonkagva, pred-
stavio nam je  planinarski zemljovid Čvrsnice, Čabulje 
i Vrana nakon čega je uslijedila projekcija polusatnog 
dokumentarnog filma o Čvrsnici.

Ovu sezonu završili smo 15. »Prirodom i druš-
tvom«. Marko Kovač preveslao je pola Jadrana u sat i po 
vremena dugom predavanju na kojem smo svi uživali. 
Projektom Otočna odiseja 2019 – Kamena svjetla obišao 
je 32 jadranska svjetionika u 41 dan veslanja.

Zahvaljujem se svim predavačima koji su se rado 
odazivali na naše pozive. Hvala mojim dragim prijate-
ljima Marini i Bilom što se u klubu Quasimodo osje-
ćamo kao kod kuće. Hvala Denisu Vranješu koji je 
podržao moju ideju i kao i uvijek bio moja desna ruka, 

te svim dragim prijateljima mosorašima koji su uska-
kali kad god bi mi nešto trebalo. Hvala i svima koji su 
prepoznali ovaj mali projekt i pomogli da zaživi. Vidimo 
se iduće sezone s nekim novim pričama!

Aleksandra Kuzmanić

Penjanje za sve – Mogu sve
Multipla skleroza je autoimuna bolest s kojom živi više 
od 6500 građana Hrvatske. Najčešća je upalna auto-
imuna demijelinizacijska bolest središnjeg živčanog 
sustava. Pretežno je to bolest mladih osoba i drugi 
uzrok invalidnosti te dobi. U većine bolesnika znaci 
bolesti javljaju se između 20. i 45. godine života. Žene 
obolijevaju dva puta češće od muškaraca. Bolest je češća 
u zemljama koje su smještene između 40. i 65. stupnja 
sjeverne geografske širine što je vjerojatno povezano s 
manjim brojem sunčanih dana i manjkom D vitamina, 
vrlo je rijetka u tropima i na Dalekom istoku, a češća je 
u populaciji višeg socioekonomskog statusa.

Kristinu Zrinku Kožul, predsjednicu udruge MS 
– Mogu sve upoznala sam na jednoj kavi prije dvije 
godine. Ona je mama, kći, sestra, prijateljica, oboljela od 
MS-a. Nekako smo odmah kliknule u razgovoru i već 
tad sam joj predložila da zajednički organiziramo izlet. 
U ožujku ove godine došlo je pravo vrijeme da ostva-
rimo naše planove. Zajednički smo odlučile da za poče-
tak organiziramo šetnju iz Tugara prema Primorskoj 
kosi te se popnemo na crkvu Sv. Maksima. Kristina 
je predstavila plan svojim curama u udruzi koje su se 
složile s ovim planinarskim izletom. Šest članica udruge 
MS – Mogu sve tako su se uključile u HPD Mosor i 
postale mosorašice.

Te subote našle smo se na splitskom autobusnom 
terminalu u Sukoišanskoj ulici i prigradskim autobusom 
uputile prema Tugarama. Društvo su nam pravila i djeca 

Okupljanje u klubu Quasimodo uoči planinarskog predavanja 
iz serije »Priroda i društvo«

Izlet ekipe »MS - Mogu sve«
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članica udruge, muževi, prijateljice, sestre. U Tugarama 
nas je dočekao i drugi dio ekipe. Dan je bio predivan i 
bez puno poteškoća popeli smo se do grebena na kojem 
je crkva. Budući da su svi bili po prvi put na tom mjestu, 
uslijedio je očekivani uzdah oduševljenja kad se ukazalo 
more na jugu. Sjeli smo za stol, svi zajedno marendali i 
popričali o izazovima koji ih prate u životu. Vrijeme u 
ugodnom društvu brzo je prošlo, a trebalo se još spustiti 
do Tugara i popiti zasluženu kavu prije polaska kući. 
I početi stvarati neke nove priče i planove. Cure su 
bile izvrsne i s punim pravom mogu ih nazvati novim 
planinarkama. Nadam se da je ovo samo početak našeg 
zajedničkog planinarskog puta.

Inače, u rujnu 2018. održan je 1. Dalmatinski MS 
Walk na kojem se hodalo za one koji to ne mogu. I 
članovi HPD-a Mosor dali su punu podršku oboljelima. 
Upravo je i ovaj izlet zamišljen kao aktivnost u svrhu 
promicanja svjesnosti o MS-u. Ne možemo mijenjati 
svijet, ali možemo mijenjati okolinu i pokazati da je 
planina dostupna i da rado prima sve nove osobe koje 
žele uživati u prirodi i druženju.

Aleksandra Kuzmanić

Uspon planinara s invaliditetom 
na Hahlić
Ponekad se zapitam može li bolje (ne prečesto, da ne 
ugrozim zdravlje), i kao po nekom nepisanom pravilu, 
nakon boljeg, dođe još bolje, od prethodnog bolje. Kad 

sam se prošle godine u matičnom planinarskom društvu 
Obruč iz Jelenja prihvatio organiziranja akcije »Slijepi u 
planini«, nisam ni slutio u što se upuštam. Riječ inklu-
zija, značila mi je samo to, riječ. No, upoznavši Emila 
(predsjednika udruge slijepih PGŽ-a), Sanju, Tomu, 
Marijana koji su slijepe osobe, shvatio sam da riječ 
inkluzija znači nešto više od same riječi. Inkluzija ne 
mijenja potrebite, već nas same. Mogao bih još o inklu-
ziji, no ovaj kratak osvrt samo je uvod u opis jednog 
predivnog dana.

 Dana 18. studenoga 2018. PD Obruč organizi-
rao je izlet za slijepe planinare na Grobničke Alpe, 
sve do doma Hahlić. Unatoč jakoj buri (koja je povre-
meno puhala čak i orkanskom snagom) stečeno isku-
stvo bilo je neprocjenjivo. Upoznavajući Emila, širim 
krug kontakata i na Zagreb, te putem pisane i usmene 
komunikacije polako upoznajem ekipu koja se suočava 
s istim izazovima u planinarenju i dogovaram pohod po 
Grobničkim Alpama. (Kako to u životu ide, pojedinac 
poznaje drugog pojedinca, i priča se širi.)

Dogovorili smo se da u subotu 23. ožujka 2019. 
organiziramo nov izlet, za širi krug sudionika. Iz 
Zagreba u Podkilavac dolaze Gordana Glibo (slijepa 
osoba), Karmen Čičko, Željko Brdal (slijepa osoba), 
Stjepan Dubac (nagluha osoba), Zdravko Pamić, Mišel 
Prelesnik, Nenad Jurković i Josip Stiplošek. Na riječkom 
autobusnom kolodvoru Žabici Lidija i ja dočekujemo 
Istranina Feruča Lazarića (slijepi planinar, koji je poko-
rio Olimp). U Podkilavcu nas čeka i ekipa iz planinar-
skog društva Obruč, koju čine Marina, Edi i Damir.

Uspon brže ekipe Mišel je opisao ovim riječima: 
»Prvi nam je ovo posjet Grobničkim Alpama pa su 
nestrpljivost i želja da se krene toliki da ekipu skupljam 
i prije dogovorenoga vremena što je njih iznenadilo, a 
samo sam jednom zakasnio... jednom previše!

Uz pregršt šala i smijeha dolazimo u Podkilavac 
gdje nas srdačno dočekuju domaćini iz PD-a Obruč, 
sunce i planina, a budući da se dan po jutru poznaje, 
već na startu je bilo jasno da će ovo biti divan dan. Staza 
je strma i u početku vodi kroz nisko šumsko raslinje 
gdje srećemo konje na paši, koji kao da nam pogledom 
pokazuju put do vršnoga grebena gdje nam se otvaraju 
prekrasni vidici na okolne vrhove i more sve do otoka 
Raba. Kratak odmor i nastavljamo dalje, slikovitim 
livadama koje nikoga ne ostavljaju ravnodušnim, do 
planinarskog doma Hahlić koji je jednako očaravajući 
kao i priroda koja ga okružuje.

Ostatak ekipe već je otišao na obližnji Dnić te 
smo odlučili predahnuti i okrijepiti se u ‘ladovini’ ovog 
prekrasnog doma u koji ćemo se sigurno vratiti, jer 
ovdje uistinu moraš doći na više dana, kako bi upio 
sve ljepote Grobničkih Alpa. I kada su gojzerice već 
počele titrati i tražiti pokret, pojavljuje se Stjepan koji je 
uvijek za akciju i u dvije riječi pada dogovor da idemo 

Na Poljičkoj planini
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na najviši vrh Obruč i da odmah krećemo, a od sreće i 
želje za hodanjem grabimo velikim koracima.

Strmo je, pa još strmije, pa šuma, pa strmo, pa 
stijene i škrape, pa još strmije, a vidici na Risnjak i 
Snježnik pod snijegom pune nas elanom dok hvatamo 
zrak i brišemo znoj iz očiju, bar ja, a istovremeno 
maštam o moru koje nam ostaje iza leđa... mmmm...
kako bi godilo sad uskočiti u more i osvježiti se. I tako 
nas tri mušketira stigosmo na Obruč i ostajemo zadiv-
ljeni vidikom koji se prostire svuda oko nas pa smo 
odlučili malo duže uživati u suncu i panorami, a na 
povratku podno vrha srećemo Edija koji nam je krenuo 
u susret i svi se zajedno preko Ćunine glave vraćamo u 
Hahlić. Nikad dosta dobrih ljudi, lijepih riječi, širokih 
osmijeha i čvrstih zagrljaja!«

Vraćamo se sada na opis uspona drugog dijela tima. 
Prije same hodnje obratio nam se vodič-pripravnik 
Damir Vurušić, upozoravajući na težinu staze, vremen-
ski tok i uvjete pri vrhu planine (jača bura). Krenuli 
smo oko devet sati. Stjepan vodi Željka. Karmen vodi 
Gordanu. Edi vodi Feruča. Vjerovali ili ne, sve troje su 
planinarili na svoj način, slično, a opet drukčije. Feručo 
je hodao tako da se cijelo vrijeme držao za dodatnu 
omču na ruksaku svog pratitelja Edija. Gordana je išla 
oslonjena na ruku svoje pratiteljice Karmen. Željko je 
planinario tehnikom štap – vodilja. Jedan štap je produ-
žio te su ga on i Stjepan držali u istoj ruci, svaki za jedan 
kraj te je Željko za Stjepanom išao kao auto-prikolica. 
Zajedničkom svima trima slijepim planinarima je to 
što su u drugoj ruci imali planinarski štap kao dodatni 
oslonac. Marina, Lidija, Damir i ja bili smo tu stalno 
blizu njih kao neka vrsta osigurača te dodatno pomagali 
u svemu.

U domu se nismo zadržavali. Pozdravili smo 
domaćine i najavili se za ručak te ostavili Gordanu i 
Karmen da se griju na suncu u zavjetrini doma, a mi 
ostali krenuli smo put Dnića. Put za Dnić je lagana 
planinarska staza koja ima svoje korijenje, busene, 
kamenje, dolce i pri vrhu škrape. Cijelim putom pratnja 
je slijepim planinarima ukazivala na prepreke na stazi, 
veće kamenje te usmjeravala njihovu trasu na način 
da im štoviše olakšaju planinarenje. Na vrhu Dnića uz 
obavezno lupanje pečata palo je i ‘fotkanje’ s pozadinom 
Fratra, Suhog vrha i Obruča.

Tu smo u povratku prvi put zamijenili Željkovog 
vodiča. Stjepan je požurio naprijed da ulovi ekipu za 
Obruč, a ja sam zamijenio Stjepana i postao pratnja 
Željku. Naučio me je da je dobro davati što više infor-
macija o stazi, da je svaka informacija dobrodošla, da 
posebno obratim pažnju na grane u visini glave.

Dolaskom u dom Hahlić, krenulo je presvlačenje, 
pa mali odmor, pa od Željka domara dobra ‘maneštra’ 
s još boljim kobasicama, pa kava/čaj/pivo i Feručino 
istarsko vino crno/bijelo, pa slatkiši na kraju.

Vjetar je stao, tako da je druženje ispred doma 
na prekrasnom proljetnom danu prošlo u ugodnom 
razgovoru i još ljepšim pogledima. Odmor su Gordana i 
Karmen iskoristile da se popnu na vrh Hahlić (1112 m). 
Gordana je željela čuti šum hahlićke vjetroelektrane, a 
Karmen vidjeti vjetroelektranu, meteo postaju i solarne 
panele te Grobničko polje i Riječki zaljev, kao i vrhove 
Dnić, Fratar, Suhi vrh, Obruč i Ćuninu glavu.

Sve što je dobro kratko traje. Tako i naše druže-
nje ispred doma na Hahliću. U tri sata poslije podne 
vrijeme je bilo za silazak. Željko domar je kliknuo zajed-
ničku fotografiju. Slijedila je podjela u dvije skupine i 

Na Hahliću 23. ožujka 2019.
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HRVATSKI PLANINARSKI SAVEZ
PD Ravna goRa, vaRažDin

DANI HRVATSKIH 
PLANINARA

Trakošćan – Ravna gora
8. - 9. lipnja 2019.

INFORMACIJE
• Dubravko Šincek:  tel. +385 98 936 8063, dubravko.sincek@gmail.com
• Margareta Skuhala Juričić: tel. +385 98 540 457, megi4791@gmail.com
• www.pdravnagora-vz.com/izleti
• www.facebook.com/planinarskodrustvo.ravnagora

Uz podrškU:
Grad Varaždin

Planinarski savez  
Varaždinske 

županije

SREDiŠnJE MJESTo DogaĐanJa:  
Trakošćan 

SREDiŠnJa DogaĐanJa:  
otvaranje 8. 6. u 18 sati na Trakošćanu, 
završna svečanost 9. 6. u 13 sati kod 
Filićevog doma na Ravnoj gori

iZLETi: 

•  Trakošćan – Filićev dom, 2 i pol sata 
hoda, povratak na Trakošćan 2 sata.

•  Trakošćan – velike pećine – Pusti duh – 
vrh Tri kralja – Filićev dom, 3 i pol sata 
hoda, povratak na Trakošćan 2 sata

•  obilazak poučne staze oko 
Trakošćanskog jezera, 2 sata hoda

•  velika Sotinska – Šestani – vrh Carski 
kamen (686 m) – vraca – Filićev dom,  
3 i pol sata hoda
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pozdravljanje s domaćinima planinarske kuće. Sunce je 
ugrijalo, a vjetar oslabio, tako da smo svi dobili ugodnu 
boju lica. Silazak se činio daleko lakši (bar kod cura) i 
brži, a i vjetar je stao. Malo prije pet sati stigli smo do 
automobila, završno se raspremili i, kako to na kraju 
biva, svatko je krenuo na svoju stranu. Dva auta za 
Zagreb, dva auta za Rijeku i jedan za Dražice.

Bilo je to poučno, zanimljivo i nadasve lijepo isku-
stvo. Tako se pune životne baterije! Ivan Škvarić

Planinarstvo u Osnovnoj školi 
Vladimira Nazora u Crikvenici
Osnovna škola Vladimira Nazora u Crikvenici svake 
godine održava projektni dan posvećen nekoj zanimljivoj 
i korisnoj temi. Ovogodišnji multidisciplinarni projektni 
dan održan je pod nazivom »U zagrljaju sigurnosti« 17. 
travnja 2019. te je posvećen odgoju i obrazovanju djece 
za održivi razvoj, zaštitu i spašavanje, ekologiju te zdrave 
navike življenja. Škola je ugostila čak 22 predavača, 
među kojima također i članove Stanice planinarskih 
vodiča Rijeka, vodiča Zvonimira Krmpotića te vodiča 
instruktora Alena Čančarevića koji su učenicima održali 
predavanja, prezentacije i radionice.

Nekoliko stotina učenika raznih uzrasta crikveničke 
osnovne škole pažljivo je slušalo predavanje o plani-
narenju, odnosno što je i kako je organizirano plani-
narsko društvo, kako sigurno planinariti, a u slučaju 
nezgode pomoći ili potražiti pomoć, koje opasnosti 
vrebaju u planini, kako se kretati i služiti markiranim 
planinarskim stazama, planinarskim kartama te kako 

se pripremiti za planinarenje. Najzanimljiviji dio preda-
vanja svakako je bio pokazni dio u kojem su učenici 
upoznali opremu za planinarenje. Učenici su aktivno 
sudjelovali u predavanjima postavljajući pitanja te profi-
tirali novim znanjem koje će jednog dana moći i sami 
primijeniti u prirodi. Alen Čančarević

22. tradicionalni pohod na Vodenicu
Na Uskrsni ponedjeljak, 22. travnja, održan je 22. 
tradicionalni uspon na Vodenicu u organizaciji PD-a 
Vrlovka iz Kamanja. Sudionici pohoda su po običaju na 
vrh dolazili iz više strana, uglavnom iz smjera Ozlja ili 
Kamanja. U pohodu je sudjelovalo više od 400 planinara 
i izletnika iz raznih društava s područja Karlovačke 
županije, Zagreba, cijele Hrvatske, ali i susjedne 
Slovenije. Također, primjetan je sve veći broj lokalnog 
stanovništva iz Kamanja i okolice koji sudjeluje na ovom 
pohodu, a svakako jedan od kurioziteta ovog pohoda je 
da ga svake godine pohodi sve više djece i mladih. Tako 
je bilo i ove godine. S veseljem možemo reći da je više 
od 50% sudionika pohoda bilo mlađe od 25 godina, 
čime se potvrđuje opravdanost aktivnosti, koje orga-
nizator ulaže u rad s djecom i mladima. Naime, odsjek 
za djecu i mlade PD-a Vrlovka trudi se približiti ovaj 
pohod najmlađima kroz organizaciju sadržaja prila-
gođenih njihovom uzrastu. Svjedoci smo da sve više 
roditelja prepoznaje ovu inicijativu i da se u sve većem 
broju odazivaju na akciju.

Kao i dosadašnjih godina, sudionici pohoda bili su 
svjedoci gostoprimstva, ne samo organizatora, već i žite-
lja obližnjeg sela Brlog, koji već tradicionalno samoinici-
jativno sudionike pohoda dočekuju domaćim kolačima, 
toplim napicima i mnogim drugim delicijama. Za sve 
sudionike pohoda na vrhu je tradicionalno organizirana 
okrjepa, a najmlađi su se mogli okušati u »lovu« na 
uskršnje zečiće u »Zekolandiji« te potrošiti višak ener-
gije na zabavnom dvorcu na napuhavanje.

 Lucija Vrbanac
Učenje uz igru

Planinarska oprema pred Osnovnom školom Vladimira Nazora 
u Crikvenici
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HRVATSKI PLANINARSKI SAVEZ
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Informacije: Hrvatski planinarski savez - www.hps.hr
Početak pohoda u 8 sati u Glavašu - uz organizirano vodstvo vodiča HPS-a

Tradicionalni planinarski

PoHod na dInaru
najviši  vrh Republike Hrvatske
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8. 6.  DANI HRVATSKIH PLANINARA
 Hrvatsko zagorje, Ravna gora, Trakošćan
 Hrvatski planinarski savez i PD Ravna gora, Varaždin
8. - 9. 6.   Jaskanski planinarski put - obilježavanje 40. 

godišnjice otvorenja, 70. godišnjica HPD-a 
Jastrebarsko i 130. godišnjice sljemenske 
piramide

 Samoborsko gorje, Japetić
 HPD Jastrebarsko, Jastrebarsko
9. 6.  18. pohod po Goranskom planinarskom putu
 Bijele stijene, Gorski kotar
 HPD Zagreb-Matica, Zagreb
9. 6.  Pohod na Snježnik
 Platak - Snježnik
 HPD Platak, Rijeka
9. 6.  11. Svetoivanjski pohod
 Sveti Ivan Zelina
 PD Izvor, Kalinje
15. 6.  Dan PD-a Naftaplin
 Medvednica, kuća Risova jazbina
 PD Naftaplin, Zagreb
16. 6.  Lipanj u Lipiku
 Lipik - pl. sklonište Točkica
 PD Lipa, Lipik
16. 6.  Pohod na Veliku Slavicu
  Gorski kotar, Vrata, od sela Slavica do vrha Velika 

Slavica
 PD Pljusak, Rijeka
16. 6.  26. Antunovski piknik
 Krndija, izletište Paulinovac
 PD Krndija, Našice
16. 6.  Dan HPD-a Lipa
 Medvednica, pl. dom Lipa
 HPD Lipa, Sesvete
16. 6.  Pohod Tragom vitezova ivanovaca
 Ivanščica
 PK Ivanec, Ivanec
19. 6.  Noćni uspon na Orlovo gnijezdo i Debelić
 Kozjak
 HPD Ante Bedalov, Kaštel Stari
22. 6.   Tradicionalni pohod Javorovom stazom 

zdravlja
 Zlatar Bistrica, Park HPD Javor - Odmorište Šumarica
 HPD Javor, Zlatar Bistrica
22. 6.  TRADICIONALNI POHOD NA DINARU
 Dinara
 Hrvatski planinarski savez, Zagreb
23. 6.  Ivanje na Ivančici
 Ivanščica
 HPD Ivančica, Ivanec
29. 6.  Petrovo na Petrovom vrhu
 Zapadni Papuk, planinarski dom Petrov vrh
 PD Petrov vrh, Daruvar
7. 7.  Pohod šetnicom »Za dušu i tijele - Mirko Fulir«
 Medvednica, Marija Bistrica
 PD Grohot, Marija Bistrica
7. 7.  Zora na Učki
 Učka
 PD Kamenjak, Rijeka

13. - 14. 7.   Tradicionalni noćni uspon na Sveto brdo pod 
punim mjesecom

  Velebit, Mali Halan - Dušice - Sveto brdo - Dušice - 
Mali Halan

 PD Paklenica, Zadar
14. 7.  Ljetni pohod Vinica - Martinščak
 Vinica
 HPD Vinica, Duga Resa
16. 7.  Noć punog mjeseca
 Želj. postaja Kaštel Stari - Malačka
 HPD Malačka, Donja Kaštela
20. - 21. 7.  Memorijal Ivica Plazonić
 Blidinje, Masna Luka, vrh Pločno (BiH)
 Hpd Malačka, Donja Kaštela
20. 7.  Hodočašće Svetom Iliji (1642 m) na Biokovu
 Biokovo, Sveti Ilija (1642 m)
 HPD Sveti Jure, Zagvozd
27. 7.  Hodočašće Svetom Juri (1762 m) na Biokovu
 Biokovo, Sv. Jure
 HPD Sveti Jure, Zagvozd
28. 7.  36. akcija Kretanje - zdravlje
 Ivanščica
 HPD Ivančica, Ivanec
4. 8.  POJ - Pješačenje oko jezera
 Lokve, okolica Lokvarskog jezera
 PD Špičunak, Lokve
4. 8.  Tradicionalni pohod kanjonom rijeke Kupe
  Selo Kupa - Kocjani - Medveja stena - Kavrtanca - 

Planica
 PD Vršak, Brod Moravice
10. - 11. 8. Noćni uspon na Konj
 Kamešnica, Konj, pl. sklonište Sveti Mihovil Žlabina
 PD Jelinak, Trilj
10. 8.  Pohod Po dragomu kraju
 Konjščina i okolna sela
 HPD Gradina, Konjščina
15. 8.  Dan PD-a Skitaci
 Labin - pl. kuća Skitača
 PD Skitaci, Labin
16. 8.  5. Crikvenica pod misečinun
 Crikvenica - ljubavna cestica - Kavranova sten
 PD Strilež, Crikvenica
17. 8.  11. Rokovski zalazak sunca na Obruču
 Klana - Obruč
 PD Pliš, Klana
17. 8.  Hodočašće Svetom Roku (1228 m) na Biokovu
 Biokovo, Sveti Rok (1228 m)
 HPD Sveti Jure, Zagvozd
18. 8.  Skradskim stazama do Sv. Bernarda
 Skrad - Zeleni vir - Skrad
 PD Skradski vrh, Skrad
25. 8.  16. ljetni planinarski pohod na Lipu
 Medvednica, pl. dom Lipa
 HPD Lipa, Sesvete
25. 8.   Planinarski pohod vrbovečkim krajem u sklopu 

manifestacije Kaj su jeli naši stari
  Vinišće - Lovrečka Varoš - Marenić - potok Zlenin - 

Cerje - Vrbovec
 PD Vrbovec, Vrbovec

310  |   6, 2019



Informacije: Hrvatski planinarski savez - www.hps.hr
Početak pohoda u 8 sati u Glavašu - uz organizirano vodstvo vodiča HPS-a

Tradicionalni planinarski

PoHod na dInaru
najviši  vrh Republike Hrvatske

u subotu 22. lipnja 2019.

HRvatSki PlaninaRSki Savez




